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Voorzitterschap: de heer Bruno De Lille, tweede ondervoorzitter. 

Présidence : M. Bruno De Lille, deuxième vice-président. 
 

 

INTERPELLATIE  
 

 

 

De voorzitter.- Aan de orde is de interpellatie van 

mevrouw Moureaux. 

 

INTERPELLATIE VAN MEVROUW 

CATHERINE MOUREAUX 

 

TOT DE HEER DIDIER GOSUIN, 

MINISTER VAN DE BRUSSELSE 

HOOFDSTEDELIJKE REGERING, 

BELAST MET TEWERKSTELLING, 

ECONOMIE EN BRANDBESTRIJDING 

EN DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "het kwalitatieve onderzoek 

over hetgeen er leeft bij de personen die 

uitgesloten zijn van werkloosheids-

uitkering". 

 

De voorzitter.- Mevrouw Moureaux heeft het 

woord. 

 

Mevrouw Catherine Moureaux (PS) (in het 

Frans).- De studie over de ervaringen van mensen 

die hun werkloosheidsuitkering verloren, die u 

voor rekening van het Brussels Observatorium 

voor de Werkgelegenheid bestelde bij de 

professoren Zune, Demazière en Ugeux, is net 

gepubliceerd. 

 

Het kwalitatief onderzoek geeft een beeld van het 

traject dat de betrokkenen afleggen. Ze vormt een 

nuttige aanvulling op een eerdere, veeleer 

kwantitatieve studie van het Observatorium voor 

Gezondheid en Welzijn van Brussel-Hoofdstad. 

 

Het onderzoeksteam ondervroeg, in samenwerking 

met een aantal Brusselse OCMW's, gedurende 

anderhalf tot twee uur lang een vijftigtal mensen 

die geen werkloosheidsvergoeding meer krijgen 

en formuleerde op basis daarvan een aantal 

conclusies en aanbevelingen. Die moeten u in de 

allereerste plaats als minister van Economie en 

Werkgelegenheid interesseren. Ze gaan over hoe 

de betrokkenen hun wedervaren beleefden, maar 

ook over hun arbeidsattitude, over de huidige 

INTERPELLATION 
 

 

 

M. le président.- L'ordre du jour appelle 

l'interpellation de Mme Moureaux. 

 

INTERPELLATION DE MME CATHERINE 

MOUREAUX 

 

À M. DIDIER GOSUIN, MINISTRE DU 

GOUVERNEMENT DE LA RÉGION DE 

BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ DE 

L'EMPLOI, DE L'ÉCONOMIE ET DE LA 

LUTTE CONTRE L'INCENDIE ET 

L'AIDE MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "la recherche qualitative sur le 

vécu des exclus du chômage". 

 

 

 

M. le président.- La parole est à Mme Moureaux. 

 

 

Mme Catherine Moureaux (PS).- Je souhaitais 

vous interroger sur l'étude que vous avez 

commandée à l'Observatoire bruxellois de l'emploi 

aux professeurs Zune, Demazière et Ugeux. Cette 

étude vient d'être rendue publique. Il s'agit de la 

recherche qualitative sur le vécu des exclus du 

chômage.  

 

Vous avez pris connaissance de cette étude 

demandée à la suite des nombreux échanges que 

nous avons eus au sein de cette commission sur le 

devenir des exclus du chômage et sur l'importance 

qu'il y avait à s'en soucier, d'abord d'un point de 

vue social, mais aussi d'un point de vue 

économique.  

 

Cette recherche qualitative a le grand mérite 

d'incarner le parcours des personnes touchées. Elle 

complète utilement celle, au volet qualitatif mais 

surtout au fort volet quantitatif, réalisée par 

l'Observatoire de la santé et du social de 

Bruxelles-Capitale, dont nous avons déjà reçu les 

résultats au sein de ce parlement.  
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variatie op de Brusselse arbeidsmarkt en over de 

begeleiding naar nieuw werk. 

 

Is het activeringsbeleid afgestemd op alle 

profielen en vacatures? De diverse onderdelen 

van een professionele loopbaan- werk, 

werkloosheid, uitkering - zien er vandaag anders 

uit dan vroeger. Wie vroeger werk zocht, kon aan 

het werk. Soms verloor iemand weleens zijn baan, 

maar over het algemeen had men een stabiele 

betrekking, in de meeste gevallen als 

loontrekkende. Tegenwoordig ligt dat allemaal 

niet meer zo eenvoudig.  

 

Dit onderzoek brengt aan het licht dat het 

activerings- en begeleidingsbeleid nog altijd op 

die vroegere, vrij eenvoudige leest is geschoeid. 

Alvast voor een deel van de doelgroep zijn de 

procedures om te bepalen of iemand al dan niet 

echt werkzoekend is, niet meer aangepast aan de 

huidige Brusselse arbeidsmarkt.  

 

Een ander deel van de studie gaat over het imago 

van de instellingen. Dat levert nogal scherpe 

commentaren op. Sommige mensen zijn zelfs blij 

dat ze van de begeleiding zijn verlost, omdat ze 

het activerings- en begeleidingsproces als 

uitermate streng en rigide ervaren. Bovendien 

hebben ze de indruk dat een en ander ver van de 

realiteit staat.  

 

Een andere instelling die de volle laag krijgt, is 

het OCMW. We wisten al dat een aantal 

uitgeslotenen niet naar het OCMW trekt. Dankzij 

deze studie begrijpen we beter waarom dat zo is. 

 

Het imago van het OCMW is een reden, maar 

evenzeer het zelfbeeld van de werkzoekenden met 

een inschakelingsuitkering. De onderzoekers 

brachten aan het licht dat de ondervraagde 

uitkeringsverliezers echt op zoek waren naar werk 

of wisselende arbeidscontracten hadden. Ze 

wilden eigenlijk geen gemakkelijke uitkering, wel 

integendeel, maar de grillen van de arbeidsmarkt 

of hun capaciteiten dwongen hen tot het 

aanvragen van een werkloosheids- of 

inschakelingsuitkering. Toen ze die verloren, 

voelden ze zich hulpeloos. Ze beschouwden 

zichzelf niet als 'steuntrekker' en wensten dat ook 

zeker niet te worden.  

 

Ik weet dat u de studie hebt gelezen en zal er dus 

niet uitgebreid op terugkomen, maar wil toch nog 

L'équipe de recherche formule une série de 

conclusions et de recommandations après la 

cinquantaine d'entretiens assez longs - de 90 à 120 

minutes - avec des personnes exclues du chômage. 

 

Je profite de cette occasion pour remercier les 

quelques centres publics d'action sociale (CPAS) 

bruxellois qui ont permis ces entretiens qualitatifs. 

En effet, il n'est pas évident d'amener ces 

personnes exclues du chômage à témoigner. Ce 

travail conséquent en soi a permis à l'équipe de 

procéder à cette recherche de qualité.  

 

D'après moi, un grand nombre des conclusions et 

recommandations de l'étude vous intéressent au 

premier chef en tant que ministre chargé de 

l'Économie et de l'Emploi. Il s'agit notamment de 

la manière dont ces personnes ont vécu leur 

parcours, mais pas uniquement. Sont posées 

également des interrogations qui ont trait au 

rapport même au travail, à la variation de ce qui 

est devenu le travail aujourd'hui à Bruxelles et aux 

procédés d'accompagnement à la remise au travail. 

Cette fameuse activation correspond-elle 

finalement à tous les profils et aux emplois à 

fournir ?  

 

Autrement dit, l'imbrication entre les diverses 

modalités et les divers statuts de vie des 

travailleurs - travail, chômage, allocation sociale 

et autres - ne se déroule plus de la même façon 

qu'auparavant. Quand on était demandeur 

d'emploi, on allait à l'emploi. On pouvait ensuite 

revenir à la demande d'emploi mais, en général, on 

avait un emploi stable. La majorité de l'emploi 

était salariée. Aujourd'hui, les modèles ne sont 

plus du tout aussi simples.  

 

Or, la recherche pointe le fait que nos politiques 

d'activation et d’accompagnement se basent 

toujours sur cette modalisation assez simple. Les 

procédures utilisées pour décider si une personne 

est véritablement chômeuse ou pas, recherche un 

emploi ou pas, est demandeuse d'emploi ou pas, 

ne sont plus adaptées - en tout cas, pour une partie 

du public - au véritable marché du travail, tel qu'il 

existe et fonctionne aujourd’hui à Bruxelles.  

 

Un autre pan de l'étude, ainsi qu'une série de 

conclusions et recommandations y afférentes, 

aborde la question de l'image des institutions. On 

y lit des commentaires assez cinglants. Certains se 

révèlent finalement contents de ne plus être suivis, 
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de fundamentele kwestie van de vrouwen 

aansnijden. 

 

De studie brengt immers aan het licht dat vrouwen 

minder zelfstandig worden als ze hun uitkering 

verliezen. Dat geldt in bijzondere mate voor 

vrouwen die hun inschakelingsuitkering verliezen 

en vervolgens geen leefloon krijgen van het 

OCMW. Die vrouwen worden afhankelijk van hun 

partner, wat tot grote problemen binnen de relatie 

kan leiden. Bovendien rijzen er rond de opvoeding 

van de kinderen nogal wat vragen die we niet 

zagen aankomen, toen de hervorming ingang 

vond.  

 

Wat is uw standpunt? Bent u van plan overleg te 

plegen met de OCMW's? Wat zijn uw plannen 

voor Actiris? Hoe wilt u de synergie tussen de 

OCMW's en Actiris ten behoeve van die doelgroep 

verhogen?  

 

De studie oppert dat de parameter "of er cv's zijn 

opgestuurd", niet langer aansluit bij de 

arbeidsmarkt. Hebt u samen met Actiris bekeken 

hoe de begeleiding kan worden aangepast aan het 

profiel van de werkzoekende en de nieuwe aanpak 

inzake jobs in Brussel?  

 

Hebt u deze studie doorgenomen met al wie in het 

Verenigd College belast is met Sociale Zaken? Ik 

heb dezelfde vraag ingediend in de Verenigde 

Vergadering van de Gemeenschappelijke 

Gemeenschapscommissie (VVGGC) en ben 

benieuwd welke antwoorden ik daar zal krijgen. 

Het is belangrijk dat de regering op dezelfde lijn 

zit.  

 

  

parce que les processus d'activation et 

d'accompagnement sont vécus comme 

extrêmement durs, extrêmement rigides. De plus, 

ils ne perçoivent pas l'utilité de tels processus - et 

c'est en lien avec ce que j'ai développé avant -, qui 

ne leur semblent pas adaptés à leur vécu.  

 

L'autre institution dont l'image est mise à mal est 

le centre public d'action sociale (CPAS). Comme 

on le savait, une série d'exclus du chômage ne se 

dirigent pas vers le CPAS. Dans cette étude 

qualitative, on comprend davantage pourquoi.  

 

La cause en est l'image du CPAS, mais aussi celle 

que les chômeurs ou bénéficiaires d'allocations 

d'insertion ont d'eux-mêmes. Les chercheurs ont 

mis en évidence le fait que les exclus interrogés 

étaient dans des parcours de recherche d'emploi ou 

dans des allers et retours vers l'emploi. Ils ne 

souhaitaient pas profiter d'une rente facile, au 

contraire, ils voulaient poursuivre une activité 

économique et trouver un emploi. Ce sont les 

aléas du marché du travail ou leurs capacités qui 

les ont forcés à recourir à l'allocation de chômage 

ou à l'allocation d'insertion. Lorsqu'elles ont été 

exclues, ces personnes se sont retrouvées 

extrêmement démunies. Elles ne se considéraient 

pas comme des allocataires sociaux et n'avaient 

aucune envie de le devenir.  

 

Je sais que vous avez lu l'étude et je n'y reviendrai 

donc pas de façon exhaustive. J'aimerais 

néanmoins encore aborder un point crucial, et pas 

seulement pour Bruxelles : la question des 

femmes.  

 

L'étude met en lumière les processus vicieux de 

dépendance qui sont mis en place à la suite de 

l'exclusion des femmes, en particulier de celles qui 

bénéficiaient d'allocations d'insertion et se voient 

ensuite refuser la perception d'un revenu 

d'intégration sociale (RIS) alloué par les CPAS, 

comme le prévoit la législation fédérale.  

 

Ces femmes deviennent ainsi dépendantes de leur 

conjoint et de leur couple en général, ce qui 

entraîne des repositionnements et de grandes 

difficultés au sein de ce dernier. Par ailleurs, la 

problématique de l'éducation des enfants pose des 

questions que nous n'avions pas prévues lorsque 

ces réformes ont été mises en place.  

 

Vous voyez que le sujet est large. 
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De manière globale, comment vous êtes-vous saisi 

de cette question ? Comptez-vous vous concerter 

avec les CPAS ? Qu'avez-vous prévu pour 

Actiris ? Quelle synergie renforcée entre les CPAS 

et Actiris envisagez-vous par rapport à ces 

publics ? 

 

Comment modifier l'accompagnement pour 

l'adapter davantage au profil du demandeur 

d'emploi ? L'étude pointe que la modalité 

d'évaluation - "Avez-vous rentré des curriculum 

vitae ?" - ne convient pas pour le marché de 

l'emploi actuel. Vous êtes-vous déjà penché avec 

Actiris sur la question de l'adaptation de 

l'accompagnement par rapport au profil du 

demandeur d'emploi et aux nouvelles manières de 

travailler à Bruxelles aujourd'hui ?  

 

Cette étude a-t-elle déjà fait l'objet d'une lecture 

croisée avec les membres du Collège réuni en 

charge des Affaires sociales ? J'ai rentré la même 

question au niveau de l'Assemblée réunie de la 

Commission communautaire commune (ARCCC), 

et j'aurai l'occasion de les entendre à ce sujet. Il 

importe, dans cette matière - car on parle de 

conséquences économiques et sociales, des CPAS 

et d'Actiris, de notre politique d'emploi et de notre 

politique sociale - qu'il y ait une vision concertée 

au sein du gouvernement. 

 

Je vous remercie d'avance du débat que nous 

allons avoir, ainsi que tous les collègues qui vont 

s'y joindre pour l'enrichir. 

 

  

Bespreking 

 

De voorzitter.- Mevrouw Genot heeft het woord. 

 

Mevrouw Zoé Genot (Ecolo) (in het Frans).- Ik 

dank de minister en het Brussels Observatorium 

voor de Werkgelegenheid voor het bestellen van 

deze kwaliteitsvolle studie die heel wat zaken aan 

het licht heeft gebracht. Ik hoop dat wij met ons 

beleid kunnen inspelen op de redenen waarom 

mensen van werkloosheidsuitkeringen worden 

uitgesloten.  

 

Ik zal bij de commissievoorzitter een voorstel 

indienen om een hoorzitting met het team van de 

professoren Zune, Demazière en Ugeux op touw te 

zetten. Als wij niet willen dat deze studie bovenop 

het stapeltje studies belandt waarmee niets 

Discussion 

 

M. le président.- La parole est à Mme Genot. 

 

Mme Zoé Genot (Ecolo).- Je tiens à remercier 

très chaleureusement le ministre et l'Observatoire 

bruxellois de l'emploi d'avoir commandité cette 

étude d'une grande qualité, qui a permis de faire 

émerger toute une série de réalités cachées. Cet 

outil de travail va, je l'espère, nous permettre 

d'adapter nos politiques à la réalité qui se cache 

derrière les exclusions du chômage. 

 

J'adresserai d’ailleurs au président de la 

commission une demande d'audition de l'équipe 

des professeurs Zune, Demazière et Ugeux qui a 

mené cette étude sur les expériences de l'exclusion 

du chômage. Si nous ne voulons pas que cette 
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gebeurt, moeten alle betrokkenen kennis nemen 

van de analyses, getuigenissen en aanbevelingen. 

Die laatste kunnen we dan samen bespreken. Ik 

denk hierbij vooral aan de leden van het 

beheerscomité van Actiris.  

 

Toen ik u de vorige keer interpelleerde over de 

uitsluiting van werkzoekenden, verklaarde u dat 

we twee à drie maanden op de resultaten van de 

studie moesten wachten. De dag erna bezorgde u 

ze echter al aan de pers. Dat is niet netjes.  

 

(Protest van de heer Gosuin) 

 

Nadat de heer Vandenbroucke de uitsluiting van 

werklozen invoerde, ging de begeleiding al snel 

over in standaardcontroles. Werklozen die niet 

konden bewijzen dat ze solliciteerden, verloren 

hun uitkering. Als werklozen echter aan een 

potentiële werkgever een bewijs vragen, 

bijvoorbeeld een stempel, wekt dat argwaan en 

vertroebelt het de relatie met de potentiële 

werkgever. Het is met andere woorden een 

maatregel die contraproductief werkt.  

 

Heel wat van de suggesties van de onderzoekers 

betreffen dan ook noodzakelijke aanpassingen van 

de begeleiding aan de chaotische realiteit van de 

arbeidsmarkt voor laaggeschoolden.  

 

Vandaag hebben heel wat werkzoekenden het 

gevoel dat de begeleiding zich beperkt tot een 

verwijzing naar een computer waar ze dan hun cv 

kunnen invoeren. Nu het gewest bevoegd is voor 

de controles, wordt het hoog tijd om de 

standaardcontroles af te schaffen en meer 

situatiegericht te gaan werken.  

 

Volgens een van de meer gedurfde aanbevelingen 

zouden de controleurs hun werk veel 

doeltreffender kunnen uitvoeren als ze zich bewust 

zouden zijn van de moeilijkheden waarmee de 

zoektocht naar werk gepaard gaat. Daartoe 

zouden ze deels als controleur en deels als 

begeleider moeten ingezet worden.  

 

Ik hoop dat we na de vruchtbare hoorzittingen 

kunnen terugkomen op de vele interessante 

aanbevelingen die in deze studie worden gedaan.  

 

(De heer Stefan Cornelis, oudste lid in jaren, 

treedt als voorzitter op) 

 

étude s'ajoute à toutes celles qui dorment déjà 

dans des tiroirs, il est important que l'ensemble 

des acteurs de la Région bruxelloise s'imprègnent 

des diverses analyses, des divers témoignages et 

des recommandations qu'elle formule. Nous 

pourrons alors, dans un deuxième temps, discuter 

des recommandations avec les différents acteurs 

impliqués. Je pense en particulier aux membres du 

comité de gestion d'Actiris.  

 

Je comprends que vous ne soyez pas encore en 

mesure, aujourd'hui, de nous répondre sur tous les 

aspects. Je regrette néanmoins que la dernière fois 

que nous avons discuté de cette étude dans le 

cadre de mon interpellation sur l'exclusion des 

chômeurs, vous avez déclaré que vous ne pouviez 

pas nous la communiquer avant deux ou trois 

mois, pour finalement la communiquer dès le 

lendemain aux journalistes. C'était peu élégant. 

 

(Protestations de M. Gosuin) 

 

Après que M. Vandenbroucke a lancé le processus 

d'exclusion des chômeurs, on est rapidement passé 

de l'accompagnement au contrôle standardisé. Je 

m'entends encore lui expliquer que, pour certains 

métiers, les candidats vont trouver directement les 

employeurs potentiels parce que l'envoi d'un 

curriculum vitae n'a aucune utilité. Il m'avait 

répondu que, si les chômeurs pouvaient décrire le 

toit de l'entreprise, cet élément serait pris en 

considération comme preuve de leur déplacement. 

Très vite, nous avons constaté que tel n'était pas le 

cas.  

 

Il a ensuite été exigé des demandeurs d'emploi 

qu'ils apportent des preuves de leurs démarches -

 un cachet, par exemple - ce qui a eu pour 

conséquence de rompre la relation de confiance 

avec les employeurs potentiels. Cette mesure a 

donc été contre-productive. 

 

Parmi les suggestions faites par les chercheurs, 

beaucoup concernent la nécessité d'adapter notre 

accompagnement à la réalité terriblement 

chaotique et fragmentaire du marché de l'emploi 

pour les gens sous-qualifiés. Une série de 

recommandations visent à mettre en place un 

véritable accompagnement pour ceux qui le 

souhaitent.  

 

Or, les demandeurs d'emploi n'ont pas toujours le 

sentiment d'avoir été accompagnés ou soutenus, 
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De voorzitter.- De heer De Lille heeft het woord.  

 

De heer Bruno De Lille (Groen).- Een van de 

belangrijkste conclusies van deze studie is dat er 

aanpassingen nodig zijn aan de Dispo-procedure, 

waarmee werkzoekenden worden gecontroleerd 

op hun beschikbaarheid voor de arbeidsmarkt. Uit 

de antwoorden bleek dat de werkzoekenden vaak 

wel pogingen doen om werk te vinden, maar dat 

de formele procedures die inspanningen niet altijd 

erkennen. Ook bleek dat de constante druk om te 

bewijzen dat men werk zoekt, belemmerend 

werkt. Het is schokkend dat sommigen zelfs 

opgelucht zijn als ze hun uitkering als gevolg van 

een sanctie verliezen, omdat die druk dan van hun 

schouders valt.  

 

Sinds de zesde staatshervorming is het Brussels 

Gewest verantwoordelijk voor de controle op de 

beschikbaarheid voor de arbeidsmarkt. Sinds 

12 maart zijn de aanpassingen aan de controle in 

voege. Om de objectiviteit te verhogen, zijn er 

sindsdien per werkzoekende meerdere personen 

betrokken bij de controle. Ik juich dat toe, want 

mais plutôt d'avoir été renvoyés vers une borne 

pour y encoder un curriculum vitae. Par ailleurs, 

nous sommes désormais en charge du contrôle et, 

plutôt que de l'effectuer de façon très normée, il 

est nécessaire de supprimer sa standardisation, 

pour l'adapter à chaque situation. 

 

Certaines propositions me paraissent iconoclastes 

et nous engagent à la réflexion en la matière, ce 

que je ferai avec plaisir. Il a ainsi été évoqué que 

le travail des contrôleurs serait plus adéquat si ces 

derniers se rendaient compte des difficultés liées à 

la recherche d'emploi. Une répartition du temps de 

travail des contrôleurs, entre un rôle de contrôleur 

et un rôle d'accompagnant, leur permettrait ainsi 

d'affiner leur vision de la réalité de la recherche 

d'emploi. 

 

En définitive, de nombreuses recommandations 

intéressantes ont été formulées et j'espère que 

nous pourrons y revenir rapidement. Compte tenu 

du temps imparti, j'imagine bien que vous n'avez 

pas pu envisager chacune d'elles. J'espère donc 

que nous pourrons y revenir calmement après des 

auditions fructueuses.  

 

(M. Stefan Cornelis, doyen d'âge, prend place au 

fauteuil présidentiel) 

 

M. le président.- La parole est à M. De Lille. 

 

M. Bruno De Lille (Groen) (en néerlandais).- 

Une des principales conclusions de cette étude 

porte sur la nécessité d'adapter la procédure 

Dispo qui contrôle la disponibilité des 

demandeurs d'emploi sur le marché du travail. Il 

s'avère en effet que les demandeurs d'emploi font 

souvent de nombreuses tentatives pour trouver du 

travail, mais que les procédures formelles ne 

reconnaissent pas toujours ces efforts. La pression 

constante qu'ils subissent pour prouver qu'ils 

cherchent du travail est telle que certains sont 

même soulagés lorsqu'ils perdent leurs 

allocations. 

 

Depuis la sixième réforme de l’État, la Région 

bruxelloise est compétente pour ce contrôle. Elle y 

a apporté des adaptations qui sont en vigueur 

depuis le 12 mars. Pour améliorer l'objectivité des 

informations, plusieurs agents sont impliqués dans 

le contrôle d'un même chômeur. Je m'en réjouis. 

 

L’étude plaide en faveur d'un lien plus étroit entre 
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het vooroordeel dat werkzoekenden enkel willen 

profiteren en niet echt op zoek zijn naar een baan, 

stemt niet overeen met de werkelijkheid. De 

meesten willen wel degelijk aan de slag. De 

controles zijn wel nodig om de rotte appels op te 

sporen.  

 

Het onderzoek pleit voor een nauwere band tussen 

controle en begeleiding. Persoonlijk sta ik achter 

een strikte scheiding tussen die beide, omdat het 

over totaal verschillende zaken gaat. Een 

vermenging zou negatieve gevolgen hebben.  

 

Het is echter niet omdat je die twee aspecten 

gescheiden houdt, dat er geen wisselwerking 

mogelijk is, dat de betrokkenen geen informatie 

kunnen delen of dat ze niet concreter kunnen 

inspelen op de situatie van de werkzoekende. 

 

U moet zeker werk maken van de 

vertrouwensband tussen de werkzoekenden en de 

openbare diensten, zoals de RVA, Actiris 

enzovoort. Omdat mensen zien dat hun pogingen 

om werk te vinden binnen de procedure niet altijd 

naar waarde worden geschat, voelen ze zich soms 

geïnfantiliseerd, onheus behandeld en in een 

aantal gevallen zelfs vernederd. Dat is ook een van 

de redenen waarom de inschakelingsuitkering 

geen succes is. Heel veel werkzoekenden geloven 

gewoon niet meer dat Actiris nog iets voor hen 

kan doen. Afgelopen woensdag stond in de krant 

dat een op drie van de werkzoekende jongeren 

zelfs niet komt opdagen als ze door Actiris 

worden uitgenodigd. Dat is niet omdat ze geen 

werk willen vinden, maar omdat er geen 

vertrouwen is. Ze vinden dat het helemaal niets 

uitmaakt of ze al dan niet gaan. De overheid moet 

die vertrouwensband herstellen.  

 

Hoe zult u de resultaten van de studie gebruiken 

om de situatie op het terrein te verbeteren? 

 

  

le contrôle et l'accompagnement. Je préconise 

cependant une scission stricte entre ces deux 

aspects qui concernent des éléments totalement 

différents. Une séparation de ces aspects 

n'empêche pas les interactions, la possibilité pour 

les agents de partager des informations ou d'agir 

plus concrètement sur la situation du demandeur 

d'emploi. 

 

Vous devez absolument œuvrer à restaurer la 

relation de confiance entre le demandeur d'emploi 

et les services publics (Office national de l'emploi, 

Actiris, etc.). Dans la mesure où les chômeurs 

constatent que leurs tentatives pour trouver du 

travail ne sont pas toujours appréciées à leur juste 

valeur, ils se sentent infantilisés, traités de 

manière désobligeante, voire humiliés. Cela 

explique en partie l'échec des allocations 

d'insertion. De nombreux chômeurs ne croient 

plus qu'Actiris peut leur venir en aide, au point 

qu'un tiers des jeunes ne se présentent pas aux 

convocations d'Actiris.  

 

Comment utiliserez-vous les résultats de cette 

étude pour améliorer la situation sur le terrain ? 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Goeman heeft het 

woord.  

 

Mevrouw Hannelore Goeman (sp.a).- Meten is 

weten, maar cijfers zeggen natuurlijk niet alles. 

Achter die cijfers schuilen altijd mensen. Hun 

verhalen zijn heel interessant, ook voor de 

beleidsmakers, om te kijken of het beleid zijn 

doelstellingen haalt. De sp.a is altijd voorstander 

geweest van een activeringsbeleid. 

M. le président.- La parole est à Mme Goeman.  

 

 

Mme Hannelore Goeman (sp.a) (en 

néerlandais).- Derrière les chiffres se cachent 

toujours des personnes. Écouter leur vécu 

permettrait aux responsables politiques de vérifier 

si la politique atteint ses objectifs. Le sp.a a 

toujours été partisan d'une politique d'activation. 

Les demandeurs d'emploi doivent être 
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Werkzoekenden moeten begeleid worden in hun 

zoektocht naar werk en dat moet samengaan met 

toezicht.  

 

Ik deel de mening van de heer De Lille dat de 

meeste mensen willen werken. Het beleid moet 

vertrekken van een positief mensbeeld, maar de 

grote vraag is hoe je controleert of iemand 

voldoende inspanningen doet om een job te 

vinden en hoe je er de rotte appels kunt uithalen. 

Het kan niet de bedoeling zijn om mensen te 

vernederen of angst aan te jagen. Dat werkt alleen 

maar contraproductief. 

 

Ik sluit me aan bij de vragen van mevrouw 

Moureaux. Het is een goed idee om over dit 

onderwerp een hoorzitting te organiseren. Ik stel 

voor om dan ook de onderzoekers van het 

Brussels Observatorium voor de Werkgelegenheid 

uit te nodigen, naast de professoren die de studie 

hebben uitgevoerd. 

 

(De heer Bruno De Lille, tweede ondervoorzitter, 

treedt opnieuw als voorzitter op) 

 

De voorzitter.- De heer Cornelis heeft het woord. 

 

De heer Stefan Cornelis (Open Vld).- De Open 

Vld heeft uiteraard ook een positief mensbeeld en 

gaat ervan uit dat de meeste mensen graag willen 

werken. Toch ben ik soms kritisch over de 

redenen die worden aangehaald. Als mensen 

zeggen dat ze opgelucht zijn omdat ze geen 

vergoeding meer krijgen en niet meer worden 

gecontroleerd, stel ik me altijd de vraag hoe ze 

dan verder zullen rondkomen. 

 

Ook heb ik bedenkingen over de redenen waarom 

sommigen pertinent weigeren om een beroep te 

doen op het OCMW. Het spreekt voor zich dat de 

drempel naar het OCMW zo laag mogelijk moet 

zijn. Het klopt echter ook dat je bij het OCMW 

strikter wordt gevolgd. De benadering is veel 

persoonlijker en is erop gericht om de mensen 

opnieuw te integreren in de maatschappij. Het 

doel is om hen meer zin te doen krijgen om niet 

alleen deel te nemen aan het arbeidsleven, maar 

aan het gehele maatschappelijke leven.  

 

Ik sta open voor verder onderzoek en voor een 

grondige analyse van de studie in deze commissie 

met de betrokken professoren. Uiteraard moeten 

we de studie in vraag kunnen stellen en moeten we 

accompagnés dans leurs recherches et un contrôle 

doit exister. 

 

J'estime, à l'instar de M. De Lille, que la plupart 

des gens veulent travailler. La grande question est 

de savoir comment contrôler le caractère suffisant 

des efforts déployés pour trouver un travail. Le 

but n'est pas d'humilier ou d'angoisser les gens. 

C'est contre-productif. 

 

Je me joins aux questions de Mme Moureaux. 

C'est une bonne idée d'organiser une audition sur 

ce sujet. Je propose d'inviter les chercheurs de 

l'Observatoire bruxellois de l'emploi en plus des 

auteurs de cette étude. 

 

(M. Bruno De Lille, deuxième vice-président, 

reprend place au fauteuil présidentiel) 

 

 

 

 

 

 

 

M. le président.- La parole est à M. Cornelis. 

 

M. Stefan Cornelis (Open Vld) (en 

néerlandais).- L'Open Vld part aussi du principe 

que la plupart des gens veulent travailler. 

Toutefois, je suis critique par rapport aux raisons 

évoquées par les chômeurs. Je me demande en 

effet comment s'en sortent les personnes qui se 

disent soulagées de ne plus recevoir d'allocations. 

 

J'émets aussi des réserves quant aux raisons pour 

lesquelles certains refusent de faire appel au 

CPAS. Il va de soi que le seuil d'accès au CPAS 

doit être le plus bas possible. Cependant, il est 

tout aussi vrai que le CPAS exerce un suivi plus 

strict. L'approche est beaucoup plus personnelle 

et vise à réintégrer les gens dans la société, pas 

seulement dans la vie professionnelle. 

 

Je suis ouvert à une analyse approfondie de 

l'étude avec les professeurs concernés au sein de 

cette commission. Nous devons pouvoir mettre 

cette étude en question et y réagir. 
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erop kunnen reageren. 

  

De voorzitter.- De heer Gosuin heeft het woord. 

 

De heer Didier Gosuin, minister (in het Frans).- 

Ik heb het altijd niet meer dan normaal gevonden 

dat men voor alle politieke beslissingen nagaat of 

ze hun doelstellingen wel bereiken. Aangezien de 

federale overheid dat in dit geval heeft nagelaten, 

vond ik het nuttig om het Brussels Gewest dat te 

laten doen.  

 

De federale overheid betoogde destijds dat de 

inschakelingsuitkering mensen ontmoedigde om 

aan het werk te gaan en hen zich veeleer liet 

nestelen in de werkloosheid. In januari 2016 

werden er 4.515 personen uitgesloten. In het 

Brussels Gewest zijn dat er 900 à 1.000 personen 

op een jaar. Wat gebeurt er daarna met hen?  

 

We moeten ons ook afvragen hoe de betrokkenen 

hun uitsluiting ervaren, hoe ze hun leven daarna 

hebben georganiseerd en hoe ze de relatie met de 

overheid beleven. Al die vragen vormden de 

aanleiding tot deze studie, die een bron van 

inspiratie moet zijn, ook voor het federale beleid.  

 

Mensen die hun werkloosheidsuitkering verliezen, 

vereisen begeleiding van Actiris of de OCMW's, 

dus het ligt voor de hand dat we in Brussel dit 

debat aangaan. Niet alle betrokkenen komen in 

een dergelijk geval in aanmerking voor OCMW-

bijstand. Soms ligt het gemeenschappelijk 

inkomen van mensen die met iemand anders 

samenleven, te hoog.  

 

We zullen systematisch maatregelen moeten 

uitwerken, maar ik denk dat we de studie ook 

moeten bezorgen aan de politici die hebben beslist 

om mensen hun uitkering te ontnemen. Ik wil 

daarmee bereiken dat de bevoegde commissie van 

het federale parlement over de studie debatteert 

en de regering vraagt hoe ze erop zal reageren.  

 

Tijdens de debatten over de voorstellen van 

resolutie in het Brussels parlement, zei ik op 

27 april dat het wenselijk is dat de experts zelf 

commentaar leveren bij hun studie, maar dat is 

iets wat het parlement moet organiseren. 

 

De studie kwam tot de vaststelling dat onder de 

negatieve evaluaties, goed voor 35% van het 

totaal, 10% van de jongeren die in aanmerking 

M. le président.- La parole est à M. Gosuin. 

 

M. Didier Gosuin, ministre.- Vous le savez, je 

déteste les décisions politiques qui ne sont pas 

évaluées. Il me paraissait donc légitime que le 

gouvernement fédéral s'interroge sur le fait de 

savoir si ses objectifs avaient été atteints. En 

l'absence de réponse, j'ai jugé utile que la Région 

bruxelloise s'en charge. 

 

Lorsque la décision a été prise, l'argument avancé 

était que les allocations d'insertion constituaient 

un frein à l'emploi et qu'elles confortaient les gens 

dans le chômage. En janvier 2016, 4.515 

personnes ont été exclues. En Région bruxelloise, 

à présent, le nombre d'exclus oscille entre 900 et 

1.000 par an. Que deviennent ces personnes après 

l'exclusion ?  

 

Il fallait aussi se demander comment cette 

exclusion a été vécue et comment ces personnes 

ont organisé leur vie sociale et économique, de 

même que leurs relations avec les administrations, 

etc.  

 

Ce sont toutes ces questions qui ont motivé la 

réalisation de cette étude de 98 pages, qui tombe à 

point nommé aujourd'hui et doit être une source de 

réflexion, également pour les politiques menées au 

niveau fédéral. En effet, l'objectif n'est pas que 

nous reprenions, à un moment donné, la charge 

d'une disposition qui a été prise au niveau fédéral. 

 

Ce débat doit évidemment être mené chez nous, 

puisque nous devons accompagner ces personnes, 

via Actiris ou les CPAS, sur notre territoire. 

Comme je l'ai déjà expliqué, toutes ces personnes 

ne sont pas éligibles au niveau du CPAS, pour la 

bonne et simple raison que des cas de cohabitation 

posent la question du seuil de revenus. 

 

Bien sûr, nous allons devoir prendre des mesures, 

et je vais déjà vous dire très concrètement 

lesquelles. Nous allons travailler de manière 

méthodique, mais je crois aussi qu'il faut renvoyer 

cette étude à ceux qui ont pris la décision 

d'exclure des personnes du chômage et leur 

demander si nous ne pourrions pas réfléchir 

ensemble, reconsidérer ou revoir le dispositif, de 

façon à tenir compte de ces résultats.  
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komen voor een inschakelingsuitkering, niet meer 

op brieven reageerde. Waarom zouden ze ook, als 

ze zelfs na 312 dagen en twee positieve evaluaties 

nog geen recht hebben op een 

inschakelingsuitkering? 

 

Als ze jonger dan 21 zijn en geen 

middelbareschooldiploma hebben of ouder zijn 

dan 24 jaar hebben ze er hoe dan ook geen recht 

op. Ze moeten 312 dagen werken, al gaat het dan 

niet meer om een inschakelingsuitkering, maar om 

een werkloosheidsuitkering.  

 

Ik zie daar een eerste ongewenst effect in. Actiris 

kan hen moeilijk overtuigen om een 

inschakelingsstage te doen als het zegt dat dat 

geen rechten oplevert. De enige verplichting die 

ze hebben is een baan te vinden! 

 

We mogen trots zijn op het feit dat het Brussels 

Gewest dat werk voor zijn rekening neemt. Het 

Waals Gewest wordt echter het zwaarst getroffen. 

 

Ik hoop dat andere beleidsniveaus het debat ook 

heropenen, zodat alle deelstaten samen kunnen 

bekijken wat de beste strategie is, tenzij ons 

iemand met besparingsargumenten kan overtuigen 

van het tegendeel. 

 

Ik heb Actiris en het beheerscomité gevraagd om 

voorstellen te doen. Dankzij de hervorming die u 

hebt goedgekeurd, zijn ook de OCMW's nu in dat 

comité vertegenwoordigd.  

 

Ik heb het document ook aan de collegeleden van 

de GGC bevoegd voor Sociale Zaken bezorgd. 

Sommige mensen die hun uitkering verliezen, 

kloppen immers aan bij het OCMW. Dat dwingt 

ons tot een aantal aanpassingen.  

 

Sinds de wijzigingen van de wetgeving over de 

werkloosheid, moeten de OCMW's de impact 

daarvan op hun doelgroep analyseren en 

bijzondere schikkingen treffen. 

 

De huidige regering werkt aan de structurele 

herfinanciering van de OCMW's. We nemen dus 

onze verantwoordelijk onverminderd op en helpen 

andere Brusselse instellingen om hetzelfde te 

doen. 

 

Het klopt dat een aantal mensen die hun 

werkloosheidsuitkering definitief verliezen en 

Dans le cas contraire, cela voudrait dire que bien 

que l'on sache que cette politique a 

incontestablement des effets pervers - l'étude le 

démontre -, on ne la changerait pas. Ce serait 

ahurissant ! 

 

Mon objectif est évidemment de susciter le débat. 

J'aimerais que l'on en discute au niveau de la 

Commission de l'emploi du parlement fédéral, que 

l'on interpelle le gouvernement et que l'on lui 

demande ce qu'il va faire et s'il va tenir compte de 

cette étude. Je crois que c'est important. 

 

Ici, lors des débats sur les propositions de 

résolution, qui n'étaient plus du tout d'actualité, j'ai 

dit qu'il serait préférable que cette étude soit 

commentée par les experts. Il vous appartient de 

les contacter et d'analyser. Je vous l'ai proposé le 

27 avril, mais c'est à vous d'organiser vos travaux. 

 

L'étude a notamment constaté que, parmi les 

évaluations négatives qui représentent 35% du 

total, 10% des jeunes éligibles aux allocations 

d'insertion ne répondaient plus aux convocations. 

Pourquoi le feraient-ils, d'ailleurs, puisque même 

avec 312 jours et deux évaluations positives, ils 

n'auront pas droit aux allocations d'insertion ?  

 

S'ils ont moins de 21 ans et pas de certificat 

d'études secondaires et s'ils ont plus de 24 ans, 

quel que soit le nombre de diplômes, ils n'y auront 

jamais droit. Il faut qu'ils travaillent pendant 312 

jours : mais alors, ce ne sont plus des allocations 

d'insertion, ce sont des allocations de chômage.  

 

J'y vois un premier effet pervers. Actiris peut 

difficilement les convaincre de faire un stage 

d'insertion tout en leur disant que cela ne leur 

ouvrira aucun droit. Leur seule obligation est de 

trouver un job !  

 

Nous devons saluer le fait que la Région 

bruxelloise réalise ce travail. La Région la plus 

touchée est cependant la Région wallonne.  

 

Le débat est ouvert et j'espère qu'il rejaillira à 

d'autres niveaux. Nous pourrions alors, toutes 

entités confondues, nous interroger sur les 

stratégies à élaborer, à moins que nous soit 

opposé, clairement, l'argument péremptoire de 

l'économie budgétaire.  

 

J’ai demandé à Actiris et au comité de gestion, 
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tijdelijk bij het OCMW terechtkomen, bijzondere 

begeleiding nodig hebben. Als het om 

langetermijnbegeleiding gaat, moeten ze een 

integratietraject volgen met een 

geïndividualiseerd project voor maatschappelijke 

integratie.  

 

De regering wil de begeleiding zo persoonlijk 

mogelijk maken, zodat mensen met problemen 

terug aan het werk raken. U mag trouwens 

binnenkort regeringsbeslissingen in die zin 

verwachten.  

 

Lang voor de studie maakten we al brandhout van 

de logica van de dubbele straf die er in het 

federale systeem toe leidde dat mensen die werden 

uitgesloten geen recht meer hadden op twee 

belangrijke mechanismes.  

 

Ze konden ten eerst niet meer aan de slag in een 

dienstenchequebaan, aangezien de quota werden 

berekend op basis van het aantal werklozen dat 

een uitkering genoot, zonder rekening te houden 

met wie er geen kreeg. Een onderneming had er 

dus helemaal geen belang bij om iemand in dienst 

te nemen die was uitgesloten. Die vicieuze cirkel 

hebben we doorbroken.  

 

Ten tweede kon wie werd uitgesloten, geen 

aanspraak maken op stages. Ik vond echter dat 

alle werkzoekenden dezelfde rechten moesten 

genieten. 

 

We zetten het werk voort zonder ideologische 

vooringenomenheid. Laten we ervoor zorgen dat 

het federale parlement erover debatteert. De 

maatregelen die we u zullen voorleggen, omvatten 

al een aantal antwoorden en tonen aan dat we 

proactief te werk gaan. Andere maatregelen zullen 

we uitwerken op basis van opmerkingen van de 

OCMW's en het beheerscomité van Actiris. We 

zoeken objectief naar de beste oplossingen.  

 

  

composé des secteurs patronaux et syndicaux, de 

me soumettre des propositions. J'attends leurs 

conclusions. Grâce à la réforme que vous avez 

bien voulu soutenir, les CPAS sont désormais 

représentés dans le comité de gestion. 

 

J'ai également envoyé le document à mes 

homologues en charge des affaires sociales à la 

Cocom, qui sont eux aussi concernés. Certaines 

personnes exclues se tournent en effet vers les 

CPAS. Il faut donc s'adapter en conséquence. 

 

Je rappelle que depuis les modifications de la 

législation en matière de chômage, les CPAS ont 

été chargés d'assurer un contrôle pour, d'une part, 

analyser l'impact de ces modifications sur le 

public des CPAS et, d'autre part, mettre en place, 

si nécessaire, des dispositifs particuliers.  

 

Je rappelle que le gouvernement actuel travaille 

sur un refinancement structurel des CPAS, pour 

que des moyens supplémentaires soient alloués à 

ces derniers. Cela démontre que, eu égard aux 

moyens dont nous disposons, nous assumons 

pleinement nos responsabilités et aidons les 

institutions bruxelloises à faire de même.  

 

Il est vrai qu'un certain nombre de personnes 

exclues définitivement du chômage et se tournant 

temporairement vers le CPAS nécessitent un suivi 

particulier. Si ce suivi est de longue durée, elles 

sont alors insérées dans le parcours d'intégration, 

avec un projet individualisé et particulier 

d'intégration sociale.  

 

La volonté du gouvernement est évidemment de 

mettre en place les accompagnements les plus 

personnalisés possible, pour permettre aux 

personnes ayant des difficultés de retrouver le 

chemin du travail, et non de toucher des 

allocations de chômage, ce qui n'est pas notre 

objectif. À ce titre, vous allez tout prochainement 

être saisis de décisions importantes, adoptées par 

le gouvernement. Les textes de l'ordonnance de 

réorganisation des aides à l'emploi et des groupes 

cibles sont à l'impression. Ils concernent les 

personnes les plus précarisées, parmi lesquelles 

figurent bien évidemment ces personnes exclues.  

 

Enfin, bien avant cette étude, nous avons cassé la 

logique de la double peine qui faisait que, dans le 

système fédéral, les personnes exclues n'avaient 

plus droit à deux mécanismes importants. 
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Premièrement, elles ne pouvaient trouver un 

emploi dans les titres-services, ce qui était 

ahurissant, puisque les quotas se calculaient sur 

les demandeurs d'emploi qui recevaient une 

allocation de chômage, mais pas sur ceux qui n'en 

bénéficiaient pas. Une entreprise n'avait donc 

aucun intérêt à engager quelqu'un qui avait été 

exclu ! Nous avons cassé ce mécanisme infernal. 

 

Deuxièmement, les personnes exclues ne 

pouvaient pas bénéficier des stages. Nous avons, 

quant à nous, estimé que tous les demandeurs 

d'emploi devaient jouir des mêmes droits.  

 

Nous poursuivrons notre travail ensemble, sans 

présupposé idéologique. Faisons en sorte qu'il en 

soit débattu à l'échelon fédéral. Les mesures que 

vous serez invités à voter apportent déjà une série 

de réponses dans ce domaine et montrent notre 

proactivité. D'autres seront peaufinées sur la base 

des remarques émises par les CPAS et le comité 

de gestion d'Actiris. Nous avons ouvert 

objectivement le débat et nous recherchons tout 

aussi objectivement les meilleures solutions. 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Moureaux heeft het 

woord. 

 

Mevrouw Catherine Moureaux (PS) (in het 

Frans).- Het is een goede zaak dat u aan het 

beheerscomité van Actiris voorstellen vroeg op 

basis van de studieresultaten.  

 

De onderzoekers besluiten met de vaststelling dat 

als er al profiterende werklozen zijn, die door de 

mazen van het onderzoeksnet zijn geglipt. Ze 

ondervroegen weliswaar slechts vijftig personen, 

maar deden dat zeer grondig. Het beleid om 

mensen weer aan het werk te krijgen of een 

sanctie te geven, werkt niet. Had u het daar al met 

de federale regering over?  

 

De andere gewesten zouden ook zo'n studie 

moeten laten uitvoeren. Stelde u dat voor aan het 

Waals Gewest?  

 

Als het Brussels Gewest economische activiteit wil 

genereren om mensen uit de armoede te helpen, 

maar de federale regering haar beleid niet wil 

aanpassen, dan moet het gewest berekenen 

hoeveel de overdracht van die last kost, want dat 

heeft gevolgen voor het beleid inzake 

M. le président.- La parole est à Mme Moureaux. 

 

 

Mme Catherine Moureaux (PS).- Je vous 

remercie pour cette première réponse, si tôt après 

la parution de l'étude. Je salue le fait que vous 

ayez demandé directement au comité de gestion 

d'Actiris de l'examiner et de vous faire des 

propositions.  

 

Nous n'avons pas encore évoqué le fait que les 

chercheurs concluent que, "s'il existe des 

chômeurs profiteurs, ils sont passés entre les 

mailles" de l'étude. D'après leurs premières 

conclusions, il n'y en aurait aucun. Évidemment, 

ils n'ont interrogé que 50 personnes, mais très 

longuement et de manière très approfondie. La 

politique de remettre à l'emploi ou de menacer de 

sanctions pour créer un flux correct entre les 

différentes formes d'assurance au travail de notre 

pays ne fonctionne pas. Vous avez tout à fait 

raison de dire qu'il faut le signaler au niveau 

fédéral. Avez-vous, d'ailleurs, déjà transmis ces 

informations au pouvoir fédéral ?  

 

Une telle étude devrait également être menée dans 

les autres Régions. L'avez-vous suggéré à la 
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werkgelegenheid, economie, sociale zaken en de 

OCMW's.  

 

De gewesten moeten er de federale regering op 

wijzen dat haar maatregelen soms perverse 

effecten hebben.  

 

Ik ben er voorstander van om de onderzoekers uit 

te nodigen om tijdens een commissievergadering 

te bespreken wat we kunnen ondernemen.  

 

 

  

Région wallonne ?  

 

Si nous voulons servir le citoyen, produire de 

l'activité économique, et sortir les gens de la 

pauvreté, sans que le gouvernement fédéral 

change ses politiques, nous devrons chiffrer ce 

transfert de charge qui affectera les politiques de 

l'emploi, de l'économie, du social et des CPAS.  

 

Il serait bénéfique de témoigner à l'échelon fédéral 

de ce qu'il se passe dans notre Région, de 

demander aux autres Régions de faire de même et 

d'influencer le pouvoir fédéral pour éviter les 

effets pervers de telles mesures.  

 

J'appuie la demande d'entendre les chercheurs au 

sein de notre commission pour discuter des 

modalités de notre action - quelles familles 

politiques intéressées par la question doivent-elles 

s'adresser à quelle enceinte ? -, en n'oubliant pas 

d'intégrer à notre réflexion les conclusions de 

l'Observatoire de la santé et du social de 

Bruxelles-Capitale, ni le travail à mener par le 

Collège réuni.  

 

  

De voorzitter.- Ik geef uw voorstel door aan de 

heer Clerfayt. 

 

(verder in het Nederlands) 

 

Ik stel voor dat hij bij de volgende regeling van de 

werkzaamheden de organisatie van een hoorzitting 

onderzoekt.  

 

Mevrouw Genot heeft het woord. 

  

M. le président.- Je transmettrai votre proposition 

à M. Clerfayt. 

 

(poursuivant en néerlandais)  

 

Je propose qu'il examine l'organisation d'une 

audition lors de la prochaine organisation des 

travaux. 

 

La parole est à Mme Genot.  

  

Mevrouw Zoé Genot (Ecolo) (in het Frans).- 

Ecolo zal er alles aan doen om het debat bij de 

federale regering, die deze foute beslissingen nam, 

weer aan te zwengelen. Gelukkig heeft het 

Brussels Gewest nu zelf middelen om werklozen te 

controleren of te begeleiden.  

 

Bepaalde adviezen van de onderzoekers lijken wel 

op maat van Brussel gemaakt. Het zou goed zijn 

als zij tijdens een hoorzitting meer uitleg daarover 

komen geven. 

 

Ook wat het beheerscomité op basis van de 

aanbevelingen beslist, is belangrijk. Brussel kan 

na deze studie werklozen niet op dezelfde manier 

blijven controleren en begeleiden. 

Mme Zoé Genot (Ecolo).- Nous ferons tout pour 

que le débat rebondisse aussi au niveau fédéral, où 

ces mauvaises décisions ont été prises. 

Néanmoins, nous avons maintenant une série 

d'outils en main, que ce soit en matière de contrôle 

ou d'accompagnement. 

 

Certains des enseignements de cette étude 

semblent directement nous être adressés. Je suis 

contente d'entendre que beaucoup de collègues 

trouvent que ce serait une bonne chose 

d'auditionner les professeurs d'université qui ont 

réalisé cette étude afin de comprendre comment 

avancer. 

 

La réflexion que les acteurs du comité de gestion 
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vont entamer sur cette base sera aussi 

d'importance. On ne peut pas continuer à pratiquer 

l'accompagnement et le contrôle de la même 

manière que par le passé, maintenant que cette 

étude est parue.  

 

  

De voorzitter.- De heer Cornelis heeft het woord. 

 

De heer Stefan Cornelis (Open Vld).- Ik ben blij 

dat de regering proactief te werk gaat. De 

bedoeling van alle maatregelen is immers dat al 

die mensen worden geactiveerd. Volgens mij zal 

de federale regering niet terugkomen op haar 

maatregel. Uit de cijfers blijkt overigens dat het 

aantal mensen dat is uitgesloten, niet zo groot is 

als sommigen aanvankelijk hadden gevreesd.  

 

De verschillende Brusselse betrokken partijen 

moeten hun acties op elkaar afstemmen. Ik ben 

dan ook benieuwd of in het komende ontwerp van 

ordonnantie zal staan dat de ongeveer tachtig 

mensen per maand die worden uitgesloten, 

systematisch zullen worden opgeroepen door de 

OCMW's. Op die manier zou die doelgroep soepel 

begeleid en geactiveerd kunnen worden.  

 

  

M. le président.- La parole est à M. Cornelis.  

 

M. Stefan Cornelis (Open Vld) (en 

néerlandais).- Je me réjouis de la proactivité du 

gouvernement. Toutes les mesures ont pour 

objectif d'activer les personnes concernées. Je 

pense que le gouvernement fédéral ne reviendra 

pas sur ses mesures, car le nombre de personnes 

exclues n'est pas aussi important que certains le 

craignaient.  

 

Les différents intervenants bruxellois doivent 

harmoniser leurs actions. Je suis donc curieux de 

voir si le prochain projet d'ordonnance prévoira 

que les quelque quatre-vingts personnes exclues 

chaque mois seront systématiquement convoquées 

par les CPAS. Ce groupe pourrait ainsi bénéficier 

d'un accompagnement et d'une activation plus 

flexibles.  

 

  

De voorzitter.- De heer Gosuin heeft het woord. 

 

De heer Didier Gosuin, minister (in het Frans).- 

Ik bezorg de studie aan mijn Vlaamse en Waalse 

collega's en sta hen ter beschikking, maar meer 

kan ik niet doen. Ik zal de federale minister van 

Werk ook vragen waarom er drie jaar lang geen 

interministeriële conferentie (IMC) Tewerkstelling 

is geweest.  

 

(Opmerkingen van mevrouw Moureaux en 

mevrouw Genot)  

 

Alleen de IMC Volksgezondheid vindt maandelijks 

plaats. De federale minister organiseert de IMC 

Tewerkstelling. Ook de parlementsleden moeten 

dit dossier aanpakken.  

 

  

M. le président.- La parole est à M. Gosuin. 

 

M. Didier Gosuin, ministre.- Je transmettrai 

l'étude dont question à mes homologues des deux 

autres Régions. Je ne peux guère faire plus que me 

mettre à leur disposition. Je vais également 

exprimer à mon homologue Kris Peeters mon 

étonnement devant l'absence totale de conférence 

interministérielle (CIM) de l'emploi en trois ans.  

 

(Remarques de Mme Moureaux et de Mme Genot)  

 

La seule CIM efficace est celle de la santé 

publique, qui a lieu tous les mois. C'est le ministre 

fédéral qui pilote l'emploi. S'il m'invite à une 

CIM, je suis prêt à venir y débattre. Les 

parlementaires doivent aussi se saisir de ce 

dossier.  

  

De voorzitter.- Mevrouw Moureaux heeft het 

woord.  

 

Mevrouw Catherine Moureaux (PS) (in het 

Frans).- Mijnheer Cornelis, wij zijn niet op de 

hoogte van het beperkte aantal uitgeslotenen dat u 

M. le président.- La parole est à Mme Moureaux. 

 

 

Mme Catherine Moureaux (PS).- Je voulais dire 

à M. Cornelis qu'on ne connaît pas le nombre 

restreint d'exclus qu'il évoque. C'est précisément 
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noemt. Net daarom zou het interessant zijn om de 

drie professoren die de studie uitvoerden, te 

horen. 

 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

l'un des enseignements de l'étude de l'Observatoire 

de la santé et du social de Bruxelles-Capitale. Il 

sera donc très intéressant d'entendre les trois 

professeurs qui l'ont menée.  

 

- L'incident est clos. 

 

  

MONDELINGE VRAGEN 
 

 

 

De voorzitter.- Aan de orde zijn de mondelinge 

vragen. 

 

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER 

MARC LOEWENSTEIN 

 

AAN DE HEER DIDIER GOSUIN, 

MINISTER VAN DE BRUSSELSE 

HOOFDSTEDELIJKE REGERING, 

BELAST MET TEWERKSTELLING, 

ECONOMIE EN BRANDBESTRIJDING 

EN DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "het plan NextTech en de steun 

aan het digitale ondernemerschap en de 

startups". 

 

De voorzitter.- Op verzoek van de indiener, die 

verontschuldigd is, en met instemming van de 

minister wordt de mondelinge vraag naar een 

volgende vergadering verschoven.  

 

  

QUESTIONS ORALES 
 

 

 

M. le président.- L'ordre du jour appelle les 

questions orales. 

 

QUESTION ORALE DE M. MARC 

LOEWENSTEIN 

 

À M. DIDIER GOSUIN, MINISTRE DU 

GOUVERNEMENT DE LA RÉGION DE 

BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ DE 

L'EMPLOI, DE L'ÉCONOMIE ET DE LA 

LUTTE CONTRE L'INCENDIE ET 

L'AIDE MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "le plan NextTech et le soutien 

à l'entreprenariat numérique et aux start-

up". 

 

M. le président.- À la demande de l'auteur, 

excusé, et avec l’accord du ministre, la question 

orale est reportée à une prochaine réunion.  

 

  

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW 

HANNELORE GOEMAN 

 

AAN DE HEER DIDIER GOSUIN, 

MINISTER VAN DE BRUSSELSE 

HOOFDSTEDELIJKE REGERING, 

BELAST MET TEWERKSTELLING, 

ECONOMIE EN BRANDBESTRIJDING 

EN DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "de straatacties van Actiris 

(Employers' Day)".  

 

  

QUESTION ORALE DE MME HANNELORE 

GOEMAN  

 

À M. DIDIER GOSUIN, MINISTRE DU 

GOUVERNEMENT DE LA RÉGION DE 

BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ DE 

L'EMPLOI, DE L'ÉCONOMIE ET DE LA 

LUTTE CONTRE L'INCENDIE ET 

L'AIDE MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "les actions menées par Actiris 

dans la rue (Employers' Day)". 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Goeman heeft het 

woord.  

 

Mevrouw Hannelore Goeman (sp.a).- De 

M. le président.- La parole est à Mme Goeman.  

 

 

Mme Hannelore Goeman (sp.a) (en 
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werkloosheid blijft een van de grootste 

uitdagingen voor het gewest en voor de regering. 

Sinds enkele jaren is er wel een kentering ingezet 

met een aanhoudende daling van het aantal 

werkzoekenden, maar toch blijft de werkloosheid 

in Brussel meer dan twee keer zo hoog als elders 

in het land. Er is dus geen tijd voor 

zelfgenoegzaamheid. Er liggen nog bergen werk. 

Dit probleem zal zichzelf niet oplossen, maar 

vraagt om een anticiperende en ondernemende 

overheid.  

 

Ik was dus zeer aangenaam verrast, toen ik 

onlangs in de Lombardstraat op een team van 

Actiris botste dat een huisbezoek had gebracht bij 

een handelaar. Het was geen alleenstaand geval, 

maar onderdeel van een groots opgezette 

campagne, waarbij die dag meer dan driehonderd 

teams van Actiris en zijn partnerorganisaties de 

straat opgingen om werkgevers actief kennis te 

laten maken met hun diensten. Vooral kleinere 

werkgevers, zoals bakkers, slagers en andere 

kleinhandelaars kregen een bezoek. Dat soort 

ondernemingen heeft immers niet altijd de 

mogelijkheid of de tijd om proactief na te gaan 

welke ondersteunende overheidsmaatregelen er 

bestaan. Actiris denkt dat als ze beter bekend zijn 

met de tewerkstellingsinitiatieven van het gewest, 

zoals het Activaplan of de stages, dat ze dan 

misschien sneller een werkzoekende in dienst 

nemen. De kleinhandel heeft bovendien vooral 

arbeidsplaatsen voor lager geschoolden en dat is 

net de bevolkingsgroep die in Brussel moeilijk een 

baan vindt.  

 

Ik wil Actiris feliciteren met dit initiatief.  

 

Werd de campagne al geëvalueerd? Wat zijn de 

resultaten? Hoeveel werkgevers heeft Actiris 

bereikt? Hebben er zich daarna meer werkgevers 

aangesloten bij Actiris? Is het aantal aanvragen 

voor ondersteuningsmaatregelen toegenomen?  

 

Heeft de sector feedback gegeven over het 

initiatief? Kunt u de resultaten van de campagne 

kwantificeren en kwalificeren?  

 

Wat gebeurt er met de feedback van de teams die 

op pad zijn gestuurd? Heeft Actiris daar iets uit 

geleerd?  

 

Zijn er nog soortgelijke campagnes gepland?  

 

néerlandais).- Bien que l'on observe, depuis 

quelques années, une baisse continue du nombre 

de demandeurs d'emploi, le taux de chômage à 

Bruxelles reste plus de deux fois supérieur à celui 

des autres Régions de ce pays. Ce problème ne se 

résoudra pas de lui-même et exige des politiques 

entreprenantes et anticipatives. 

 

J'ai donc été agréablement surprise par la 

campagne d'envergure menée récemment par 

Actiris : plus de trois cents équipes et les 

organisations partenaires sont allées à la 

rencontre des employeurs pour leur faire 

découvrir leurs services. Cette campagne visait 

surtout les petits employeurs, souvent à la 

recherche de personnel peu qualifié, mais qui 

n'ont pas toujours la possibilité ou le temps 

d'examiner activement les aides proposées. Actiris 

pense que, s'ils étaient mieux informés des 

initiatives d'emploi de la Région, ils engageraient 

plus rapidement. 

 

Je tiens à féliciter Actiris pour cette initiative.  

 

La campagne a-t-elle déjà été évaluée ? Quels en 

sont les résultats ? Combien d'employeurs ont-ils 

été touchés par Actiris ? Davantage d'employeurs 

se sont-ils ensuite inscrits auprès d'Actiris ? Le 

nombre de demandes de mesures d'aide a-t-il 

augmenté ?  

 

Le secteur a-t-il transmis un retour sur 

l'initiative ? Pouvez-vous évaluer, en termes 

quantitatifs et qualitatifs, les résultats de la 

campagne ? 

 

Quelles suites sont-elles données au retour des 

équipes envoyées sur le terrain ? Actiris en a-t-il 

tiré des enseignements ?  

 

Des campagnes du même genre sont-elles 

prévues ? 

 

Existe-t-il des campagnes de rue pour les 

demandeurs d'emploi, afin de viser en particulier 

la catégorie des NEET (Not in Education, 

Employment or Training) ? Dans la négative, ne 

serait-ce pas une bonne idée qu'Actiris organise 

une action similaire, en envoyant ses équipes dans 

les quartiers où le taux de chômage et la précarité 

sont élevés ? 
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Bestaan er straatcampagnes voor werkzoekenden, 

waarbij teams van Actiris de straat optrekken om 

werkzoekenden aan te spreken, meer bepaald de 

doelgroep Not in Education, Employment or 

Training (NEET)? Zo neen, is het dan geen goed 

idee dat Actiris een soortgelijke actie organiseert, 

waarbij de teams naar de wijken met een hoge 

werkloosheid en kansarmoede worden gestuurd? 

Ze kunnen bijvoorbeeld langsgaan bij 

jeugdhuizen, buurthuizen, de Werking 

Maatschappelijk Kwetsbare Jeugd (WMKJ), zodat 

de kloof met Actiris verkleint en het vertrouwen 

actief herwonnen kan worden.  

 

  

De voorzitter.- De heer Gosuin heeft het woord.  

 

De heer Didier Gosuin, minister.- De 

Employers’ Day by Actiris 2017 heeft 

plaatsgevonden op 24 april en had drie 

doelstellingen:  

 

- de kennis over de diensten die Actiris aanbiedt 

verspreiden onder de werkgevers, in het bijzonder 

onder de zko’s en kmo’s, die in het Brussels 

Gewest in de meerderheid zijn;  

 

- een netwerk uitbouwen tussen Actiris en zijn 

partners, waarvan er 321 aan het evenement 

hebben deelgenomen;  

 

- de transversaliteit van de diensten van Actiris 

versterken via een evenement dat mensen 

mobiliseert.  

 

Er namen 569 personeelsleden deel aan het 

evenement.  

 

Actiris is nog bezig met de evaluatie van de dag, 

maar ik kan u toch al enkele interessante zaken 

meedelen.  

 

In totaal ging Actiris bij 3.224 werkgevers langs. 

1.442 werkgevers speelden hun gegevens door aan 

de teams van Actiris. Daarvan hebben er 966 om 

een nieuwe ontmoeting gevraagd, hetzij in het 

kader van een onmiddellijke rekrutering (272), 

hetzij om meer informatie te verkrijgen over de 

First Stage en/of de individuele beroepsopleiding 

in de onderneming (IBO) (151), hetzij voor een 

rekrutering op langere termijn (145), hetzij voor 

aanvullende informatie over de diensten van 

Actiris (398).  

M. le président.- La parole est à M. Gosuin.  

 

M. Didier Gosuin, ministre (en néerlandais).- 

L’Employers’ Day by Actiris 2017, organisée le 

24 avril, visait trois objectifs : 

 

- informer les employeurs, en particulier les très 

petites entreprises (TPE) et les petites et moyennes 

entreprises (PME), des services d’Actiris ; 

 

- développer le réseautage entre Actiris et ses 

partenaires, dont 321 ont participé à l'événement ; 

 

- renforcer la transversalité des services d’Actiris 

par un événement mobilisateur, auquel ont 

participé 569 membres du personnel. 

 

L’évaluation de la journée est toujours en cours 

au sein d’Actiris, mais je peux d'ores et déjà vous 

communiquer quelques éléments intéressants. 

 

Au total, 3.224 employeurs ont reçu la visite 

d'Actiris. Parmi ceux-ci, 1.442 ont transmis leurs 

coordonnées aux équipes d’Actiris et 966 ont 

sollicité une nouvelle rencontre, soit dans le cadre 

d’un recrutement immédiat (272), soit pour 

obtenir plus d’informations relatives au stage 

First et/ou à la formation professionnelle 

individuelle en entreprise (FPI) (151), soit pour 

un recrutement à plus long terme (145), soit pour 

des compléments d’information sur les services 

d’Actiris (398). 

 

Afin de réaliser l’évaluation qualitative de 

l’événement, un formulaire d'évaluation a été 

envoyé à tous les participants.  

 

L'Unie van Zelfstandige Ondernemers (Unizo) et 
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Ondertussen zijn de teams van Actiris ermee 

begonnen om de werkgevers weer op te zoeken. In 

dit stadium kan ik u nog niet zeggen of de 

bezochte werkgevers een verzoek tot rekrutering 

hebben geformuleerd.  

 

Om het evenement kwalitatief te evalueren, heeft 

Actiris een vraag om feedback gestuurd naar alle 

deelnemers, met de vraag om commentaar te 

geven en voorstellen te doen om volgende edities 

te verbeteren. 

 

De Unie van Zelfstandige Ondernemers (Unizo) 

en de Union des classes moyennes (UCM) 

steunden de actie en hebben eraan deelgenomen. 

Zoals gezegd, waren de doelgroepen van de 

Employers’ Day by Actiris de zko’s en de kmo’s.  

 

Hoewel Actiris de campagne Act4Work 

georganiseerd heeft voor jonge werkzoekenden, 

staat op dit ogenblik geen initiatief van deze 

omvang in de steigers.  

 

  

l'Union des classes moyennes (UCM) ont soutenu 

l’opération et y ont participé. 

 

Enfin, bien qu’Actiris ait organisé la campagne 

Act4Work à l’intention des jeunes demandeurs 

d’emploi, aucune initiative de cette ampleur n'est 

envisagée actuellement. 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Goeman heeft het 

woord.  

 

Mevrouw Hannelore Goeman (sp.a).- Ik begrijp 

dat het nog te vroeg is voor een algemene 

kwalitatieve evaluatie, maar ik ben alvast onder de 

indruk van het aantal bereikte werkgevers. Laten 

we hopen dat ze effectief met Actiris aan de slag 

gaan en mensen in dienst nemen met een 

inschakelingscontract of een stage aanbieden. Ik 

zal dat zeker volgen.  

 

Verder moedig ik u aan om iets soortgelijks te 

doen voor de werknemers. Ook daar is een 

proactieve aanpak nodig, want helaas zetten veel 

jongeren de stap naar Actiris niet door het 

negatieve imago van die dienst.  

 

- Het incident is gesloten.  

 

 

  

M. le président.- La parole est à Mme Goeman.  

 

 

Mme Hannelore Goeman (sp.a) (en 

néerlandais).- Je comprends qu'il est trop tôt pour 

disposer d'une évaluation qualitative générale, 

mais je suis d'ores et déjà impressionnée par le 

nombre d'employeurs touchés. Espérons que cela 

se traduise effectivement par un contrat 

d'insertion ou un stage.  

 

Je vous encourage à entreprendre des actions 

similaires pour les travailleurs. 

 

 

 

 

 

- L'incident est clos.  

 

 

  

INTERPELLATIES  
 

 

 

De voorzitter.- Aan de orde zijn de interpellaties. 

 

 

INTERPELLATIONS  
 

 

 

M. le président.- L'ordre du jour appelle les 

interpellations.  
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INTERPELLATIE VAN DE HEER GAËTAN 

VAN GOIDSENHOVEN 

 

TOT DE HEER DIDIER GOSUIN, 

MINISTER VAN DE BRUSSELSE 

HOOFDSTEDELIJKE REGERING, 

BELAST MET TEWERKSTELLING, 

ECONOMIE EN BRANDBESTRIJDING 

EN DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 

EN TOT MEVROUW CÉCILE 

JODOGNE, STAATSSECRETARIS VAN 

HET BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK 

GEWEST, BELAST MET 

BUITENLANDSE HANDEL EN 

BRANDBESTRIJDING EN DRINGENDE 

MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "de keuze van Lloyd's of 

London om zich in Brussel te vestigen". 

 

  

INTERPELLATION DE M. GAËTAN VAN 

GOIDSENHOVEN 

 

À M. DIDIER GOSUIN, MINISTRE DU 

GOUVERNEMENT DE LA RÉGION DE 

BRUXELLES-CAPITALE, CHARGÉ DE 

L'EMPLOI, DE L'ÉCONOMIE ET DE LA 

LUTTE CONTRE L'INCENDIE ET 

L'AIDE MÉDICALE URGENTE, 

 

ET À MME CÉCILE JODOGNE, 

SECRÉTAIRE D'ÉTAT À LA RÉGION 

DE BRUXELLES-CAPITALE, 

CHARGÉE DU COMMERCE 

EXTÉRIEUR ET DE LA LUTTE 

CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 

MÉDICALE URGENTE,  

 

concernant "le choix de la Lloyd's of 

London de s'établir à Bruxelles".  

 

  

TOEGEVOEGDE INTERPELLATIE VAN 

DE HEER STEFAN CORNELIS, 

 

betreffende "het Brusselse kantoor van 

Lloyd's of London".  

 

  

INTERPELLATION JOINTE DE M. STEFAN 

CORNELIS,  

 

concernant "la filiale bruxelloise de la 

Lloyd's of London". 

 

  

TOEGEVOEGDE INTERPELLATIE VAN 

MEVROUW ISABELLE EMMERY, 

 

betreffende "het aanwenden van de brexit 

om nieuwe Britse bedrijven naar Brussel te 

halen en het coördinatieplatform". 

 

 

De voorzitter.- Staatssecretaris Cécile Jodogne 

zal de interpellaties beantwoorden. 

 

De heer Van Goidsenhoven heeft het woord. 

 

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven (MR) (in 

het Frans).- Op 24 juni 2016 stelden velen 

verbijsterd vast dat een meerderheid van de 

Britten er de voorkeur aan gaf om de Europese 

Unie te verlaten. De brexit zal heel wat 

veranderen, niet alleen voor de Britten zelf, maar 

ook voor de Europese Unie.  

 

Op 29 maart 2017 zette de Britse premier May de 

uitstapprocedure conform artikel 50 van het 

Verdrag van Lissabon in gang. De precieze 

INTERPELLATION JOINTE DE MME 

ISABELLE EMMERY, 

 

concernant "l'utilisation du Brexit pour 

attirer de nouvelles entreprises 

britanniques à Bruxelles et la plate-forme 

de coordination". 

 

M. le président.- La secrétaire d’État Cécile 

Jodogne répondra aux interpellations.  

 

La parole est à M. Van Goidsenhoven.  

 

M. Gaëtan Van Goidsenhoven (MR).- La presse 

du 24 juin 2016 nous apprenait une nouvelle que 

d'aucuns n'auraient pu imaginer. Avec une 

participation supérieure à 72%, le camp 

britannique du "Leave" l'emportait avec 51,9% des 

suffrages exprimés. 

 

Le Brexit -  cette vague idée de voir la Grande-

Bretagne quitter l'Union européenne, que l'on 

sentait poindre lors des débats houleux sur l'avenir 

de cette institution - était devenu ce matin-là une 
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gevolgen daarvan zijn vandaag moeilijk in te 

schatten.  

 

Toch moeten we nagaan welke impact de Britse 

beslissing zal hebben op het vertrouwen in 

ondernemingen en de tot nu toe vruchtbare 

handelsrelaties tussen België en het Verenigd 

Koninkrijk. De handel tussen beide landen levert 

inderdaad 60.000 jobs in België op en zou goed 

zijn voor 6% van onze export, of zowat 30 miljard 

euro in 2015. 

 

België importeerde dat jaar voor bijna 20 miljard 

euro uit het VK. 

 

ING spreekt van een negatieve impact van 0,5% 

op het Belgische bbp. Bovendien wisten zowat 

30.000 in België verblijvende Britten na het 

referendum niet waar ze aan toe waren. 

 

De brexit roept niet alleen vragen op in verband 

met de handelsrelaties, de directe buitenlandse 

investeringen en de financierings- en 

asielstromen, maar ook in verband met de 

toekomst van Europa en de kloof met de burgers. 

Destijds suggereerden wij reeds om naar 

aanleiding van de brexit actieplannen op te 

stellen, zodat België en in het bijzonder het 

Brussels Gewest eventuele kansen voor onze 

economie zou kunnen grijpen. 

 

De kans bestaat dat ondernemingen hun 

vestigingen naar het vasteland overbrengen. Zo 

kondigde Lloyd's of London op 29 maart aan dat 

het naar Brussel wil verhuizen. 

 

Het Brussels Gewest hoeft zich niet meteen voor te 

bereiden op de massale komst van Londense 

ondernemingen, maar het moet wel klaarstaan om 

kansen te grijpen en potentiële investeringen te 

ondersteunen.  

 

Als er een nieuwe locatie wordt gezocht voor de 

financiële centra, beschikt Brussel over 

aanzienlijke troeven: het is de Europese hoofdstad 

waar de Europese instellingen gevestigd zijn en de 

locatie van de NAVO en andere internationale 

instellingen.  

 

De Brusselse regering heeft dat goed begrepen, 

getuige de aankondiging van een Brussels 

coördinatieplatform voor de brexit.  

 

réalité qui allait changer bien des choses, pour les 

Britanniques d'abord et pour la stabilité de la 

Grande-Bretagne et des pays de l'Union 

européenne ensuite. 

 

Neuf mois plus tard, le matin du 29 mars, la 

première ministre Theresa May signait, par 

l'invocation de l'article 50 du Traité de Lisbonne, 

la procédure de sortie de l'Union européenne dont 

nous ne pouvons encore, à ce stade, mesurer 

toutes les conséquences. 

 

Pourtant, je souhaiterais que nous abordions 

l'impact de cette décision sur la confiance 

accordée aux entreprises, sur les craintes ainsi 

suscitées, et sur les difficultés de maintenir des 

relations commerciales jusque-là fructueuses entre 

la Belgique et le Royaume-Uni. 

 

En effet, les échanges commerciaux entre les deux 

États représentent 60.000 emplois en Belgique et 

se calculent à hauteur de 6% de nos exportations, 

soit quelque 30 milliards d'euros en 2015. 

 

Nous avons importé du Royaume-Uni pour près 

de vingt milliards d'euros la même année.  

 

Dans les semaines qui ont suivi le référendum, la 

banque ING annonçait un impact négatif de 0,5% 

sur le PIB de la Belgique et quelque trente mille 

Anglais résidant en Belgique étaient plongés dans 

la perplexité la plus totale. 

 

Le Brexit n'interroge pas seulement les liens 

commerciaux - aussi étroits soient-ils -, les 

investissements directs étrangers, les transactions 

financières ou les flux migratoires. Il questionne 

aussi l'avenir de l'Europe et sa capacité à renouer 

avec ses citoyens. 

 

À l'époque, nous nous demandions aussi dans cet 

hémicycle si l'annonce du Brexit n'était pas 

l'occasion de procéder à des évaluations et 

d'élaborer des plans d'action, afin de saisir des 

opportunités pour notre économie, en particulier 

bruxelloise. 

 

Il n'est pas impossible, par exemple, de voir naître 

dans le chef de certaines entreprises britanniques 

le désir d'établir leurs filiales sur le continent. 

L'annonce faite le 29 mars par la Lloyd's of 

London, active sur le marché de l'assurance et de 

réassurance londonien, de transférer sa filiale à 
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Welke positieve gevolgen kan de brexit hebben 

voor de Brusselse werkgelegenheid en de 

financiële sector? Welke strategieën volgt u om de 

positieve gevolgen te maximaliseren?  

 

Hebt u weet van andere bedrijven die Brussel als 

vestigingsplaats zouden verkiezen boven 

Luxemburg, Frankfurt of Parijs? Ontmoette u 

spelers uit de economische of de financiële 

wereld, uit de handelssector, de vastgoedsector of 

de verzekeringssector?  

 

Uw volgende missie brengt u naar de Londense 

financiële wereld. U zei geen promotiecampagne 

voor het grote publiek te willen voeren, maar 

eerder doelgericht sectoren te willen identificeren. 

Welke sectoren zijn dat en op basis van welke 

criteria koos u ze?  

 

Welke resultaten leverden de ontmoetingen met de 

Chinese en de Indiase kamers van koophandel in 

Londen, het Belgisch Centrum voor Arbitrage en 

Mediatie (Cepani), de Belgische federatie van de 

financiële sector (Febelfin), de lobbyisten, de 

consultants en de farmaceutische sector op met 

als doel de internationale promotie van Brussel?  

 

Vlaanderen is goed voor 87% van de uitvoer naar 

het VK. Tijdens eerdere besprekingen werd er 

gezegd dat er enkele duizenden jobs kunnen 

verdwijnen. Om hoeveel jobs gaat het in het 

Brussels Gewest?  

 

Een land dat uit een eengemaakte markt stapt, is 

gebonden aan andere regels onder meer inzake 

douane en tarieven. En wat met de directe 

buitenlands investeringen? Britse of buitenlandse 

groepen uit de City kiezen mogelijk voor een 

vestiging in Europa om dankzij hun Europees 

paspoort toch te profiteren van hun buitenlandse 

investeringen. Andere grote steden hebben dat 

begrepen.  

 

Wat hebt u sinds de aankondiging van de brexit 

ondernomen om Brussel aantrekkelijker te maken 

voor buitenlandse investeerders? 

 

Acht maanden na het referendum kondigde u aan 

dat er een Brussels coördinatieplatform op touw 

staat. Hoeveel tijd heeft de regering nodig om er 

een actieplan voor op te stellen?  

 

  

Bruxelles plutôt qu'au Luxembourg, en est une 

parfaite illustration. 

 

Sans pour autant nous préparer à une arrivée 

massive d'acteurs économiques londoniens dans 

notre capitale, il serait judicieux de tout mettre en 

œuvre pour parer à toute éventualité et soutenir les 

investissements potentiels, comme cela se fait 

dans d'autres capitales ou villes européennes. 

 

Si un positionnement nouveau des centres 

financiers doit s'opérer, Bruxelles dispose, à bien 

des égards, d'attributs de taille à faire valoir sur le 

plan international auprès d'acteurs londoniens et 

non-européens. Elle est la capitale de l'Europe et 

le siège des institutions européennes, de 

l'Organisation du Traité de l'Atlantique Nord 

(OTAN) et d'autres organisations internationales.  

 

Ces opportunités, le gouvernement semble les 

avoir bien saisies et comprises. La récente 

annonce de la création d'une plate-forme de 

coordination bruxelloise pour le Brexit en 

témoigne. 

 

Pour concentrer mon propos sur l'annonce de 

l'arrivée de la Lloyd's of London dans notre 

capitale, je souhaiterais aborder certaines 

questions avec vous. Quels sont les impacts et 

incidences positives que cette décision peut 

engendrer sur notre capitale en termes d'emploi et 

de stabilité du secteur financier ? Quelles sont les 

stratégies élaborées par votre administration pour 

maximiser les effets positifs de cette décision ? 

 

Avez-vous eu connaissance d'autres éventuelles 

filiales qui viendraient choisir Bruxelles pour s'y 

établir en lieu et place de Luxembourg, de 

Francfort ou Paris ? Des rencontres avec les 

acteurs des secteurs économique, financier, 

commercial, immobilier et de l'assurance ont-elles 

eu lieu ? 

 

Nous avons été informés de votre prochaine 

mission, qui se déroulera à Londres à la fin du 

mois et qui sera essentiellement orientée vers le 

secteur financier. Vous avez dit ne pas vouloir de 

campagne de promotion vis-à-vis du grand public, 

mais plutôt une identification des secteurs. Quels 

sont-ils et selon quels critères les avez-vous 

choisis ?  

 

De manière plus générale, je souhaiterais aborder 
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les avancées concrètes résultant des rencontres 

annoncées pour promouvoir la position de 

Bruxelles sur l'échiquier international. Je pense 

notamment aux chambres de commerce chinoise 

et indienne basées à Londres, au Centre belge 

d'arbitrage et de médiation, pour positionner 

Bruxelles comme l'un des principaux acteurs en 

matière d'arbitrage en Europe, à la Fédération 

belge du secteur financier, au secteur du lobbying 

et de la consultance, voire au secteur 

pharmaceutique. 

 

Qu'en est-il des pertes d'emplois redoutées ? La 

Flandre enregistrait à elle seule 87% des 

exportations de la Belgique vers le Royaume-Uni. 

Lors de précédentes discussions, nous évoquions 

une perte évaluée à quelques milliers d'emplois. À 

combien cette perte est-elle évaluée pour la 

Région bruxelloise ? 

 

Nous connaissons tous l'impact d'une sortie du 

marché unique sur une économie soumise alors à 

d'autres prescriptions douanières, tarifaires et 

réglementaires. Outre le commerce extérieur se 

pose la question de l'accueil d'investissements nets 

étrangers. Les groupes britanniques ou étrangers 

basés dans la City, s'ils ne délocalisent pas leurs 

activités, peuvent privilégier l'implantation sur le 

sol européen pour profiter, passeport européen en 

main, de leurs futurs investissements. Paris, 

Amsterdam et Francfort l'ont bien compris. 

 

Qu'a-t-il été mis en œuvre, depuis l'annonce du 

Brexit, pour renforcer l'attractivité de Bruxelles 

auprès des investisseurs étrangers, britanniques ou 

autres ? 

 

Il ne vous aura fallu que huit mois pour annoncer 

la création d'une plate-forme de coordination 

bruxelloise. Combien de temps faudra-t-il encore 

au gouvernement pour étayer les initiatives et les 

plans d'action qui la définiront ?  

 

  

De voorzitter.- De heer Cornelis heeft het woord 

voor zijn toegevoegde interpellatie. 

 

De heer Stefan Cornelis (Open Vld).- De komst 

van Lloyd's, de grootste verzekeringsmarkt ter 

wereld, is uitstekend nieuws voor Brussel. Los 

van de komst van enkele tientallen jobs, toont het 

aan dat onze stad belangrijke troeven heeft voor 

het aantrekken van financiële instellingen die na 

M. le président.- La parole est à M. Cornelis pour 

son interpellation jointe. 

 

M. Stefan Cornelis (Open Vld) (en 

néerlandais).- L'arrivée de la Lloyd's est une 

excellente nouvelle pour Bruxelles en termes 

d'emploi. Dans le même temps, notre ville montre 

qu'elle possède de solides atouts pour attirer des 

institutions financières sur le continent européen 
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de brexit op het Europese vasteland aanwezig 

willen zijn. 

 

De federale minister van Financiën Van 

Overtveldt gaf aan dat er maandenlang intensieve 

gesprekken met Lloyd's hadden plaatsgevonden. 

Bent u op de hoogte van die gesprekken of was u 

erbij betrokken? 

 

De aankondiging bevestigt de belangrijke kansen 

die de brexit voor Brussel schept. We moeten dan 

ook al het mogelijke doen om nog meer financiële 

instellingen aan te trekken en de 

geloofwaardigheid van Brussel als financieel 

centrum te versterken.  

 

Welke inspanningen levert het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest vandaag in die zin? Bent u 

van plan om specifieke ambtenaren met die taak te 

belasten? Is het volgens u opportuun om een extra 

handelsattaché naar Londen te sturen om contact 

te leggen met de daar gevestigde financiële 

instellingen?  

 

  

après le Brexit. 

 

Selon le ministre fédéral des Finances, des 

discussions intensives ont été menées avec la 

Lloyd's pendant des mois. Le saviez-vous ou y 

avez-vous participé ? 

 

Le Brexit crée donc véritablement des chances 

pour Bruxelles et nous devons donc tout mettre en 

œuvre pour renforcer la crédibilité de Bruxelles 

comme place financière. 

 

Que fait actuellement Bruxelles en ce sens ? 

Envisagez-vous de charger de cette tâche des 

fonctionnaires spécifiques ? Estimez-vous 

opportun d'envoyer un attaché commercial 

supplémentaire à Londres pour établir des 

contacts avec les institutions financières qui y sont 

établies ?  

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Emmery heeft het 

woord voor haar toegevoegde interpellatie. 

 

Mevrouw Isabelle Emmery (PS) (in het Frans).- 

De uitstap van het Verenigd Koninkrijk uit de 

Europese Unie zal zeker gevolgen hebben voor de 

Belgische economie, aangezien België de vierde 

grootste Europese handelspartner van het land is.  

 

Toch biedt de brexit ook de gelegenheid om met 

nieuwe strategieën Britse bedrijven naar Brussel 

te lokken. Het is veelzeggend dat een bedrijf als 

Lloyd's de voorkeur geeft aan Brussel als locatie 

voor zijn Europese hoofdzetel.  

 

Het onlangs opgerichte brexitplatform moet Britse 

bedrijven aanmoedigen om zich in Brussel te 

vestigen. Verscheidene kabinetten en de delegatie 

van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest bij de 

Permanente Vertegenwoordiging van België bij de 

Europese Unie zijn erbij betrokken. 

 

Hoe bepaalt u welke bedrijven u wilt aanspreken? 

Hoe benadert u die bedrijven? 

 

Wanneer vinden de seminaries in Londen plaats, 

waar u het onlangs over had? Leverde het eerste 

seminarie al bruikbare conclusies op? Hebt u al 

M. le président.- La parole est à Mme Emmery 

pour son interpellation jointe. 

 

Mme Isabelle Emmery (PS).- La sortie 

programmée du Royaume-Uni de l'Union 

européenne ne sera pas sans conséquences pour 

l'économie belge. La Belgique est en effet le 

quatrième partenaire européen de ce pays, 

exportant bon an mal an pour environ 30 milliards 

d'euros outre-Manche.  

 

Cependant, c'est aussi l'occasion pour nous de 

mettre en œuvre de nouvelles stratégies afin 

d'attirer davantage les entreprises britanniques 

dans notre capitale. Que Lloyd's, le fleuron 

britannique de l'assurance, choisisse Bruxelles 

pour établir son quartier général européen n'est 

pas anodin.  

 

Récemment, une plate-forme Brexit a été mise sur 

pied, destinée à mettre en œuvre des actions 

encourageant l'implantation des entreprises 

britanniques sur notre territoire. Il s'agit d'une 

coordination régionale qui associe différents 

cabinets : commerce extérieur, image, diplomatie, 

relations extérieures et économie. Cette plate-

forme comprend aussi la délégation de la Région 

de Bruxelles-Capitale à la Représentation 
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een idee van het aantal Britse ondernemingen dat 

zich in Brussel wil vestigen? Zullen de 

economische gevolgen van de brexit voelbaar zijn 

in Brussel?  

 

Aan welke voorwaarden moeten gebouwen waar 

de Britse bedrijven zich kunnen vestigen, voldoen? 

Komt er een gunstig fiscaal beleid voor die 

ondernemingen? Hoeveel wordt er in het 

postbrexitbeleid geïnvesteerd? Overlegde u met 

andere bevoegde ministers over de grote lijnen 

van de te nemen acties?  

 

De federale staat en de gewesten zouden een 

overeenkomst hebben over de kandidatuur van 

België als vestigingsplaats voor het Europees 

Geneesmiddelenbureau (EMA). Wat houdt die 

overeenkomst in? Welke strategie volgen de 

overheden om de kansen van België om dat 

agentschap hierheen te halen, zo groot mogelijk te 

maken?  

 

Maakt Brussel kans als vestigingsplaats voor het 

EMA of gaat de voorkeur uit naar een andere 

stad?  

 

  

permanente de la Belgique auprès de l'Union 

européenne.  

 

Dans ce cadre, selon quelle méthodologie ciblez-

vous les entreprises ? Comment les approchez-

vous ?  

 

Vous avez récemment évoqué des séminaires à 

Londres. Quel était le calendrier de ces 

séminaires ? Le premier séminaire organisé s'est-il 

avéré productif dans ses conclusions ? Peut-on 

déjà estimer la part des entreprises britanniques 

qui pourraient s'installer ici ? L'impact 

économique serait-il vraiment significatif pour 

notre Région ? 

 

Concernant les bâtiments qui pourraient être mis à 

la disposition de ces entreprises, quelles 

conditions doivent-elles remplir pour en 

bénéficier ? Disposeront-elles d'une politique 

fiscale incitative ? Peut-on estimer les 

investissements qui seront consacrés à cette 

politique post-Brexit ? Votre cabinet s'est-il déjà 

entretenu avec les autres cabinets compétents dans 

ce dossier afin d'établir les grandes lignes des 

actions entreprises ?  

 

La presse a également relayé qu'il existe un accord 

entre l'État fédéral et les entités fédérées autour de 

la candidature de notre pays pour l'accueil de 

l'Agence européenne des médicaments (EMA) 

dont le siège est actuellement à Londres. Pourriez-

vous nous exposer les tenants de cet accord ? 

Quelle stratégie a-t-elle été entreprise pour offrir à 

notre pays les meilleures chances d'accueillir cette 

agence ?  

 

Notre Région accueille déjà sur son territoire bon 

nombre d'institutions européennes, et non des 

moindres. D'autres pays désireraient peut-être 

accueillir leur institution européenne. Bruxelles 

sera-t-elle candidate pour accueillir l'EMA ou une 

autre ville aura-t-elle la préférence ? 

 

  

Samengevoegde bespreking 

 

De voorzitter.- De heer Van den Driessche heeft 

het woord. 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- Ik 

roep mijn collega's op om wat meer realiteitszin 

aan de dag te leggen. De komst van Lloyd's heeft 

Discussion conjointe  

 

M. le président.- La parole est à M. Van den 

Driessche. 

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- L'arrivée de la Lloyd's n'a rien à 

voir avec les atouts de la ville, mais avec la 
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niets te maken met de troeven van de stad, maar 

wel met de wijze waarop het zijn operaties aan de 

Nationale Bank van België (NBB) kan rapporteren 

en in het platform van de NBB kan laten 

opnemen. Dat neemt niet weg dat de komst van 

Lloyd's een goede zaak is, aangezien die voor 

werkgelegenheid zal zorgen en andere bedrijven 

in de sector misschien op het idee zal brengen om 

naar Brussel te verhuizen.  

 

We moeten wel beseffen dat Brussel op de 

vijfenvijftigste plaats staat in de ranking van de 

financiële centra, net voor Casablanca. We moeten 

ons geen illusies maken. Brussel zal niet plots het 

financiële centrum van Europa worden. We 

moeten zorgvuldig te werk gaan. Het is 

specialistenwerk. Ik kan alleen maar hopen dat 

Brussel een aantal plaatsen op de ranking kan 

winnen.  

 

Mevrouw de staatssecretaris, u moet nauw 

samenwerken met de federale minister van 

Financiën. Die kent de internationale financiële 

wereld goed. Door een goede samenwerking 

kunnen we misschien nog betere resultaten 

boeken.  

 

Ik raad u aan om aandacht te hebben voor de 

opmerkingen van de verantwoordelijken van de 

internationale financiële wereld, die meegedeeld 

werden op de algemene vergadering van Guberna, 

waar de toestand van de financiële instellingen in 

Brussel werd geëvalueerd. Die evaluatie was vrij 

negatief. Natuurlijk spreken de leefbaarheid en de 

betaalbaarheid van Brussel in het voordeel van de 

stad, maar om de grote spelers te overtuigen, zal er 

meer nodig zijn. Tenslotte is het niet Lloyd's zelf 

dat naar Brussel komt, maar een bijhuis ervan, 

waarmee het bedrijf de problemen die met de 

brexit gepaard gaan (zoals de paspoortproblemen) 

wil counteren.  

 

In het nadeel van Brussel spreken de 

mobiliteitsproblemen, die verergerd worden door 

de tunnels en de heraanleg van de centrale lanen 

en binnenkort van de Europawijk, waardoor die 

niet meer bereikbaar zullen zijn. Verdere 

minpunten zijn de bouwvergunningen, de 

communicatie-infrastructuur en de lokale 

belasting op geld- en bankautomaten. Het gewest 

wil wel buitenlandse investeerders aantrekken, 

maar liever geen handelsverdragen zoals CETA 

ondertekenen. Op al die punten heeft het gewest 

manière dont elle peut rendre compte de ses 

opérations à la Banque nationale de Belgique 

(BNB). Il n'empêche que la venue de la Lloyd's est 

une bonne chose pour l'emploi. En outre, elle 

incitera peut-être d'autres entreprises du secteur à 

déménager à Bruxelles. 

 

Bruxelles occupe la 25e place du classement des 

places financières et elle ne deviendra pas la 

place financière de l'Europe du jour au 

lendemain. Nous devons procéder avec minutie. 

J'espère simplement que Bruxelles pourra gagner 

quelques places au classement. 

 

Mme la secrétaire d’État, vous devez collaborer 

étroitement avec le ministre fédéral des Finances, 

qui connaît bien le monde financier international, 

afin de pouvoir espérer de meilleurs résultats 

encore. 

 

Tenez compte de l'évaluation assez négative de la 

situation des institutions financières à Bruxelles, 

réalisée par les responsables de la sphère 

financière internationale.  

 

Bien sûr, la qualité de vie et l'accessibilité 

financière de l'immobilier à Bruxelles plaident en 

sa faveur, mais il en faudra plus pour convaincre 

les grandes pointures. Signalons que ce n'est pas 

la Lloyd's qui vient s'établir à Bruxelles, mais une 

de ses succursales, afin de contrer les problèmes 

liés au Brexit.  

 

Par ailleurs, les problèmes de mobilité jouent 

contre Bruxelles, tout comme les permis de bâtir, 

les infrastructures de communication et les impôts 

locaux sur les distributeurs bancaires. La Région 

veut attirer des investisseurs étrangers, tout en ne 

préférant pas signer de traité commercial comme 

l'Accord économique et commercial global 

(CETA). Nous ne grimperons dans le classement 

des places financières que lorsque vous vous serez 

attaquée à tous ces aspects. 
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zijn huiswerk nog niet gemaakt. Pas als u van al 

die zaken werk maakt, zullen wij opschuiven in de 

ranking van de financiële centra.  

 

  

De voorzitter.- De heer Delva heeft het woord. 

 

De heer Paul Delva (CD&V).- Het is uiteraard 

een goede zaak dat Lloyd's naar Brussel komt, 

maar één zwaluw maakt nog geen lente.  

 

Een aantal andere grote financiële spelers uit 

Londen hebben trouwens duidelijk niet voor 

Brussel gekozen. Zo ruilt de Amerikaanse bank 

JPMorgan Chase Londen voor Frankfurt, net als 

de Britse bank Standard Chartered PLC. 

Daarnaast liet HSBC liet weten dat het duizend 

banen van Londen naar Parijs zou overplaatsen.  

 

Lloyd's is hopelijk een interessant precedent, maar 

mag onze aandacht niet afleiden van andere, 

grotere bewegingen binnen de bankwereld in 

Europa.  

 

In de begroting van 2017 stonden middelen voor 

een viertal workshops in Londen naar aanleiding 

van de brexit. Het was de bedoeling om via die 

workshops bedrijven die overwegen om Londen te 

verlaten, erop te wijzen dat Brussel een 

interessante locatie voor hen kan zijn.  

 

Hoever staan die workshops? Wat wordt er tijdens 

de workshops besproken? Wie wordt ervoor 

uitgenodigd? Wanneer vinden ze plaats?  

 

  

M. le président.- La parole est à M. Delva.  

 

M. Paul Delva (CD&V) (en néerlandais).- Il est 

évidemment positif que la Lloyd's vienne à 

Bruxelles, mais une hirondelle ne fait pas le 

printemps. Plusieurs grands acteurs financiers de 

Londres ont préféré Francfort ou Paris à 

Bruxelles. 

 

Nous devons être attentifs à d'autres mouvements 

plus importants dans le monde bancaire en 

Europe.  

 

Le budget 2017 prévoyait des moyens pour 

l'organisation de quatre séminaires à Londres afin 

de souligner les atouts de Bruxelles à la suite du 

Brexit. 

 

Où ces séminaires en sont-ils ? Quel est l'objet des 

discussions ? Qui y est invité ? 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Jodogne heeft het 

woord. 

 

Mevrouw Cécile Jodogne, staatssecretaris (in 

het Frans).- Over de impact van de brexit op de 

Belgische economie en de werkgelegenheid deden 

alarmerende cijfers de ronde. Voor Brussel past 

wel enige nuancering, aangezien de gevolgen zich 

vooral in de landbouw, de logistieke sector en de 

textielsector zullen laten voelen. Dat zijn sectoren 

die hier weinig vertegenwoordigd zijn. 

 

Toch kan de brexit nare gevolgen hebben voor de 

Brusselse exporteurs, omdat de waarde van het 

pond sterling daalt, er opnieuw douanerechten 

zullen moeten worden betaald en het vrije verkeer 

van personen wordt beperkt. De Brusselse 

M. le président.- La parole est à Mme Jodogne. 

 

 

Mme Cécile Jodogne, secrétaire d'État.- Je vous 

remercie pour toutes ces questions portant sur une 

thématique que je suis avec beaucoup d'intérêt et 

qui occupe de plus en plus mon cabinet et mon 

administration au fil des mois. Je tâcherai d'être la 

plus complète possible afin de répondre à vos 

nombreuses questions portant sur le Brexit, au 

risque d'être un peu longue.  

 

J'entamerai ma réponse en vous parlant de l'impact 

du Brexit sur les secteurs de l'économie et de 

l'emploi à Bruxelles. Des chiffres assez alarmistes 

relatifs aux pertes d'emplois possibles en Belgique 

ont circulé. Je voudrais toutefois nuancer ces 
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economie steunt immers voor een groot deel op de 

levering van diensten, waar heel wat 

personenverkeer bij komt kijken.  

 

In cijfers is het VK de vierde grootste afzetmarkt 

voor Brussel, goed voor 8,2% van de export.  

 

De Brusselse regering zal bij de federale regering 

de belangen van de Brusselse ondernemingen 

verdedigen tijdens de toekomstige 

onderhandelingen, in het bijzonder als het over 

het vrije verkeer van personen gaat. Een van de 

belangrijkste opdrachten van de diensten die 

instaan van de buitenlandse handel van het 

Brussels Gewest, is trouwens de begeleiding van 

ondernemingen om de gevolgen van de brexit het 

hoofd te bieden.  

 

Brussels Invest & Export (BIE) volgt de in- en 

uitvoer tussen Brussel en het VK nauwgezet en 

heeft tot nu toe geen ongewone veranderingen in 

de handelsrelaties tussen België en het VK 

vastgesteld. Als de export in een bepaalde sector 

sterk afneemt, moeten de verschillende overheden 

overleggen over gepaste 

ondersteuningsmaatregelen.  

 

Het gewest kan ondernemingen bijvoorbeeld 

helpen zoeken naar alternatieve markten of ze 

financieel ondersteunen bij hun zoektocht. Het kan 

ook bijdragen aan de kosten voor studies en 

analyses van bedrijven die hun producten aan 

nieuwe normen moeten aanpassen. 

 

De Brusselse ondernemers kunnen overigens op 

het e-mailadres brexit@brusselsinvestexport.com 

met hun vragen terecht. Op basis daarvan kan 

BIE bepalen welke maatregelen er nodig zijn en 

welke steun Brusselse exportgerichte 

ondernemingen nodig hebben. 

 

Sinds juli 2016 bestudeer ik samen met mijn 

medewerkers en BIE welke acties geschikt zijn om 

in het VK gevestigde ondernemingen en de 

Europese Bankautoriteit (EBA) en het Europees 

Geneesmiddelenbureau naar Brussel te halen.  

 

Daarnaast heeft de directrice van BIE, die het 

Brussels Gewest en de partners van de Brusselse 

werkgevers vertegenwoordigde, zitting gehad in 

de Belgische brexit high level group. De intra-

Belgische samenwerking werd vervolgens 

voortgezet in een politieke taskforce onder leiding 

chiffres pour Bruxelles, car les inquiétudes 

concernent surtout les secteurs de 

l'agroalimentaire, de la logistique ou du textile, 

peu présents à Bruxelles.  

 

Cependant, il est vrai que le Brexit pourrait avoir 

un impact négatif sur les exportateurs bruxellois, 

tant en raison de la chute de la livre sterling que 

d'un éventuel retour des droits de douane, ou 

encore de la limitation de la libre circulation des 

personnes. En effet, l'économie bruxelloise repose 

beaucoup sur les services. Ainsi, une partie des 

exportations de services implique la circulation 

des personnes.  

 

En chiffres, le Royaume-Uni est le quatrième 

marché de la Région bruxelloise derrière 

l’Allemagne, la France et les Pays-Bas, et 

représente 8,2% de nos exportations de biens. Ce 

chiffre est évidemment beaucoup plus élevé s’il 

est tenu compte des exportations de services car, 

tant Bruxelles que Londres sont essentiellement 

des économies de services.  

 

Vous pouvez compter sur notre gouvernement 

pour relayer les intérêts de nos entreprises auprès 

du gouvernement fédéral lors des négociations à 

venir, en particulier en ce qui concerne la liberté 

de circulation des personnes, indispensable à 

l’économie de services. Une des premières 

missions des services chargés du commerce 

extérieur de la Région bruxelloise est, par ailleurs, 

d’accompagner les entreprises pour faire face aux 

conséquences du Brexit.  

 

Compte tenu des relations économiques 

importantes entre la Belgique et le Royaume-Uni, 

un suivi des importations et exportations 

bruxelloises depuis ou vers le Royaume-Uni est 

effectué par les services de Brussels Invest & 

Export (BIE). À ce stade, nous ne constatons pas 

de fluctuation inhabituelle. En cas d’éventuelle 

baisse drastique des exportations dans un secteur 

précis, il conviendra de se concerter entre les 

différents niveaux de pouvoir pour envisager les 

mesures de soutien adéquates. Mais, pour le 

moment, nous n'avons rien constaté d'inhabituel. 

 

Dans ce cadre, la Région pourrait notamment 

aider les entreprises en les accompagnant dans la 

recherche de marchés alternatifs et, également, en 

leur offrant un soutien financier pour réaliser ces 

démarches. Elle pourrait aussi, au besoin, apporter 
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van de federale regering. Voorts coördineert het 

onlangs opgerichte brexitplatform de acties van 

de Brusselse ministers en de bevoegde 

gewestinstellingen en promoot het Brussel als 

economisch centrum, zodat het kan profiteren van 

de positieve gevolgen van de brexit.  

 

Londen zal financieel gezien ongetwijfeld van 

wereldbelang blijven. Geen enkele grote stad is in 

staat om in één klap de 300.000 werknemers van 

de Londense financiële sector op te vangen. Dat is 

niet redelijk.  

 

Ik streef ernaar om het Brussels Gewest te 

positioneren als expertisecentrum in niches van 

financiële activiteiten, waarin de Brusselse beurs 

haar alom erkende expertise inzake backoffice en 

nieuwe technologieën kan benutten. Het is niet de 

bedoeling dat de hele Londense financiële sector 

naar Brussel komt. Andere activiteiten verhuizen 

wellicht naar andere steden.  

 

Twee andere sectoren die sterk ontwikkeld zijn in 

Londen, hangen in grote mate af van Europese 

financiering: hoger onderwijs en onderzoek en de 

audiovisuele sector.  

 

De voorbije jaren zou er van de audiovisuele 

sector in Londen een veel grotere vraag naar 

kantoren zijn geweest dan van de financiële 

sector, en Brussel streeft ernaar om een 

belangrijke mediastad met een sterke audiovisuele 

productie te worden.  

 

Daarnaast richt het gewest zich op Britse 

ondernemingen met activiteiten in Europa die voet 

aan de grond willen krijgen in de Europese Unie 

om er hun activiteiten te kunnen behouden. Het is 

niet de bedoeling dat Britse bedrijven helemaal 

verhuizen, wel dat ze een deel van hun activiteiten 

in Europa ontwikkelen. Ook wat dat betreft, heeft 

Brussel troeven.  

 

Brussel richt zich ook op de Europese hoofdzetels 

van Amerikaanse en Aziatische bedrijven die nu 

nog in Londen zitten. Tot nu toe had het VK als 

Europese lidstaat rechtstreekse toegang tot een 

markt van meer dan 500 miljoen consumenten, 

waardoor Londen voor de meeste van die 

bedrijven de eerste keuze was als Europese 

vestigingsplaats. Zodra het VK geen Europese 

lidstaat meer is, zal dat wellicht veranderen.  

 

de l’aide aux entreprises qui devraient, le cas 

échéant, adapter leurs produits à de nouvelles 

normes.  

 

Pour répondre à votre étonnement, il ne s'agit 

nullement, pour nous, d'aider à réaliser de 

nouvelles machines, mais bien d'intervenir dans le 

coût d'étude et d'analyse des modifications à 

apporter. 

 

BIE a d’ailleurs créé, au lendemain du Brexit, une 

adresse de courrier électronique à laquelle les 

entrepreneurs bruxellois peuvent envoyer leurs 

questions : brexit@brusselsinvestexport.com. Le 

nombre et le contenu des questions posées 

permettront à BIE d’évaluer la nécessité de mettre 

en place de nouveaux outils d’accompagnement et 

de soutien pour les exportateurs bruxellois. 

 

J’en viens maintenant aux opportunités que nous 

avons identifiées pour la Région bruxelloises. 

Dans ce domaine, dès juillet 2016, j’ai entamé la 

réflexion avec mes équipes et BIE sur les actions 

pertinentes à mener pour attirer à Bruxelles des 

activités basées au Royaume-Uni et des agences 

européennes basées à Londres : l'Autorité bancaire 

européenne(ABE) et l'Agence européenne des 

médicaments (EMA). 

 

En parallèle, les autorités régionales bruxelloises, 

à savoir la directrice de BIE qui représentait la 

Région bruxelloise ainsi que les partenaires du 

patronat bruxellois, ont participé au travail du 

"Brexit High Level Group" (HLG) belge. La 

collaboration intrabelge se poursuit depuis via une 

task force politique dirigée par le gouvernement 

fédéral. Au niveau bruxellois, une plate-forme 

Brexit a été créée à mon initiative au printemps 

2017. Celle-ci veille à la coordination des actions 

des différents ministres bruxellois et des 

organismes régionaux compétents. Comme vous 

pourrez le constater, M. Van Goidsenhoven, nous 

n'avons pas attendu la réalisation de cette plate-

forme pour mettre en place toute une série 

d'analyses et d'actions pour réagir au Brexit. Cette 

plateforme s'applique notamment à développer 

une promotion et un positionnement économique 

pour la Région de Bruxelles-Capitale qui 

permettent de dégager des effets économiques 

positifs à la suite du Brexit. 

 

Londres restera incontestablement une place 

financière d'importance mondiale. Contrairement 
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Daarnaast zal Brussel ook proberen in Londen 

gevestigde internationale verenigingen, ngo's en 

lobbyisten aan te trekken. Ook voor hen is het 

belangrijk dat ze rechtstreekse toegang hebben tot 

de Europese Unie. In dat opzicht heeft Brussel 

sterke troeven. Brussel telt na Washington 

overigens al de meeste diplomatieke 

vertegenwoordigers en lobbyisten ter wereld.  

 

Voorts blijft Brussel een geloofwaardige 

vestigingsplaats voor het Europees 

Geneesmiddelenbureau. De Brusselse regering 

stelde samen met de federale regering en de twee 

andere gewestregeringen dan ook een sterk 

dossier op voor de kandidatuur van Brussel.  

 

In dat dossier stellen we drie mogelijke locaties in 

het Brussels Gewest voor als mogelijke 

vestigingsplaatsen. De leidinggevende 

personeelsleden van het agentschap brengen 

binnenkort een bezoek aan Brussel. De beslissing 

over de nieuwe vestigingsplaats wordt echter op 

Europees niveau genomen.  

 

Bedrijven en organisaties lokken is één zaak, 

maar je moet ze natuurlijk ook nog kantoren 

kunnen aanbieden. Het gewest werkt samen met 

de Beroepsvereniging van de vastgoedsector 

(BVS) aan een overzicht van gebouwen waar die 

agentschappen en ondernemingen terechtkunnen.  

 

Voor zover ik weet, zullen de Britse bedrijven 

geen fiscale voordelen krijgen. Desgevallend moet 

ik die kwestie bespreken met de federale regering.  

 

Ik heb geen cijfers over het aantal ondernemingen 

dat zich in Brussel zou komen vestigen en evenmin 

over de economische gevolgen die daarmee 

gepaard gaan. Het is trouwens nog helemaal niet 

duidelijk hoe de verhoudingen tussen de Europese 

Unie en het Verenigd Koninkrijk in de toekomst 

zullen zijn. In elk geval zal het Brussels Gewest 

proberen zo veel mogelijk bedrijven naar hier te 

halen.  

 

Andere steden en landen voerden een agressieve 

marketingcampagne. Dat wil Brussel niet doen. 

Wij verkiezen doelgerichte acties bij bepaalde 

sectoren, met respect voor de partner die het VK 

zal blijven.  

 

Zo organiseren we seminaries in Brussel en 

Londen en een promotiecampagne voor 

à ce qu'on a pu entendre, ni Bruxelles ni aucune 

autre grande ville ne pourra récupérer d'un coup 

les 300.000 personnes qui travaillent dans le 

secteur financier londonien. Il faut rester 

pragmatique et raisonnable.  

 

Mon ambition, partagée par le gouvernement, est 

en effet de positionner notre Région comme centre 

d’expertise dans des niches telles que certaines 

activités financières spécifiques, où la place 

bruxelloise doit valoriser son expertise reconnue 

en matière de back office (clearing, etc.) et les 

nouvelles technologies (fintech). Il ne s'agit donc 

évidemment pas de récupérer tout le secteur 

financier. D'autres villes seront, bien évidemment, 

choisies pour récupérer d'autres activités.  

 

Deux autres secteurs très développés à Londres 

sont fortement dépendants des financements 

européens : le secteur de l'enseignement supérieur 

et de la recherche, potentiellement touché par la 

sortie du programme européen Horizon 2020, 

ainsi que le secteur audiovisuel et des médias. 

 

À cet égard, selon une étude récente de Knight 

Frank, le secteur audiovisuel est responsable, ces 

dernières années, d’une plus forte demande en 

espaces de bureaux à Londres que le secteur 

financier. C'est vous dire s'il s'agit là d'un secteur 

important. Comme vous le savez, Bruxelles s’est 

donné pour ambition de devenir un pôle 

médiatique et de production audiovisuelle fort, 

avec le récent et très actif screen.brussels, mais 

aussi le développement du quartier 

mediapark.brussels sur le site de Reyers, qui 

constituera une vitrine attractive, notamment pour 

les start-up.  

 

Nous visons également les entreprises 

britanniques ayant des activités en Europe et qui 

pourraient devoir chercher à établir une tête de 

pont dans l’Union européenne, en vue d’y 

maintenir leurs activités. Nous n'allons pas 

délocaliser les entreprises britanniques, mais une 

partie de leurs activités pourrait, notamment via 

l'implantation de filiales, se déployer en Europe. 

Sur ce plan aussi, Bruxelles a une carte à jouer. 

 

Les quartiers généraux européens d’entreprises 

américaines et asiatiques actuellement basés à 

Londres sont également des cibles potentielles. 

Jusqu'à présent, en tant que membre de l’Union 

européenne ayant un accès direct à un marché de 
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ondernemingen in Londen. Die laatste is gericht 

op Britse en buitenlandse bedrijven met een 

vestiging in Londen en sluit aan op de toeristische 

promotiecampagne voor Brussel. De regering 

bekijkt momenteel welk budget ze daarvoor kan 

uittrekken.  

 

Bovendien organiseren we ook een aantal gerichte 

acties in Londen en Brussel, zoals seminars voor 

specifieke sectoren.  

 

De Brusselse economische en handelsattaché en 

de Belgische ambassade in Londen zijn sterk bij 

die acties betrokken.  

 

Het seminarie over arbitrage en de juridische 

sector van eind februari lokte zeventig deelnemers 

van zeer hoog niveau, zoals Britse en buitenlandse 

advocaten van grote Londense bedrijven. Zij 

waren zeer tevreden over het seminarie.  

 

Op het seminarie van eind maart om Brussel te 

promoten als hoofdstad van de internationale 

organisaties, kwamen dertig geïnteresseerden af.  

 

De komende maanden richten we ons vooral op 

Londense financiële bedrijven.  

 

Ten slotte organiseert het Brussels Gewest in de 

tweede helft van het jaar samen met de Indiase, 

Chinese en Amerikaanse kamers van koophandel 

nog een evenement in Londen. Bovendien 

nodigden we de Britse audiovisuele bedrijven en 

media uit om aan het einde van het jaar in Brussel 

samen te komen.  

 

Het budget voor acties naar aanleiding van de 

brexit wordt voor 2017 op 40.000 euro geschat, 

zonder rekening te houden met de doelgerichte 

campagnes. Dat bedrag is opgenomen in de 

initiële begroting van BIE. De campagne in 

Londen zal iets meer kosten.  

 

Daarnaast profiteer ik van missies om landen die 

traditioneel in het VK investeren, zoals de VS en 

China, ervan te proberen overtuigen om meer te 

investeren in Europa en met name in Brussel. De 

seminars dienen vooral om reclame te maken voor 

Brussel, zeker nu de brexit een feit wordt.  

 

Alle teams van BIE wereldwijd kregen de 

opdracht om dagelijks op zoek te gaan naar 

potentiële investeerders die traditioneel naar 

plus de 500 millions de consommateurs, le 

Royaume-Uni - et Londres en particulier - 

constituaient souvent, pour ces entreprises, le 

premier choix en cas d’implantation en Europe. À 

partir du moment où le Royaume-Uni n'en fera 

plus partie, ces quartiers généraux développeront 

évidemment une analyse très différente de leur 

accès au marché européen.  

 

Les associations internationales, organisations non 

gouvernementales (ONG) et lobbies basés à 

Londres constituent une autre cible à attirer en 

Région bruxelloise. Pour eux, il est également très 

important de disposer d'un accès direct à l'Union 

européenne. De ce point de vue, Bruxelles a 

évidemment des cartes à jouer. Elle est d'ailleurs 

au premier rang, après Washington, en termes de 

représentations diplomatiques et de nombre de 

lobbyistes. Elle est déjà une capitale très 

importante sur ce plan. 

 

Concernant les agences européennes localisées à 

Londres, Bruxelles représente une piste crédible 

pour la nouvelle implantation de l’Agence 

européenne des médicaments (EMA). Nous avons 

donc travaillé intensément avec les autorités 

fédérales et les deux autres Régions en vue de 

présenter, pour l'accueillir, un dossier unique de 

candidature de qualité.  

 

Ce dossier propose, pour l'EMA, trois 

implantations possibles dans le grand Bruxelles. 

Les responsables de cette agence effectueront une 

visite de sites à Bruxelles dans les prochaines 

semaines. La décision ne nous revient pas 

exclusivement, puisqu'il s'agira d'une décision 

européenne. Elle prendra en considération un 

ensemble d'arguments, dont évidemment des 

arguments politiques, qui ne seront pas liés aux 

atouts des différentes villes.  

 

Attirer des activités est une chose importante, 

encore faut-il les accueillir et leur offrir des 

bureaux. Sur ce point, une collaboration avec 

l’Union professionnelle du secteur immobilier 

(UPSI) a été mise en place. L’objectif est de 

répertorier les bâtiments disponibles à Bruxelles 

qui sont susceptibles d’accueillir les agences et les 

entreprises ciblées.  

 

Aucun incitant fiscal spécifique pour les 

entreprises britanniques n’est, en revanche, prévu 

pour l’instant, à ma connaissance. Cette question 
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Londen trekken als ze in Europa een voet aan de 

grond willen krijgen.  

 

Het Brussels Gewest heeft een aantal troeven die 

het kan uitspelen om zulke investeerders aan te 

trekken. Zo herbergt het zeer veel internationale 

organisaties. Het is de ideale plek voor wie 

invloed wil uitoefenen op de regelgeving en de 

wetten met betrekking tot de Europese 

eenheidsmarkt, op de internationale 

handelsakkoorden van Europa en op het Europese 

economische beleid. Brussel telt niet minder dan 

30.000 lobbyisten.  

 

Daarnaast biedt Brussel kwaliteit en ervaring op 

het vlak van diensten, met name in nichesectoren 

die verwant zijn met het institutionele en 

regulerende kader van de EU.  

 

Het Brusselse vastgoed is relatief goedkoop in 

vergelijking met andere grote steden en er is 

ruimte beschikbaar.  

 

Daar komt nog bij dat de levenskwaliteit in 

Brussel goed is. Op gebied van huisvesting, het 

culturele en gastronomische aanbod, 

internationale scholen enzovoort presteren we 

hier goed.  

 

Uit een recente studie blijkt dat expats erg graag 

in Brussel wonen. Uiteraard is niet alles hier 

perfect, maar zelfs wat mobiliteit betreft, scoort 

bijvoorbeeld New York nog een stuk slechter. We 

moeten ophouden met te doen alsof Brussel op dat 

vlak het nulpunt heeft bereikt!  

 

Ook de ligging van het Brussels Gewest is een 

enorme troef. Op enkele uren sta je al in Londen 

en bovendien kan je van Brussel vlot naar 

bestemmingen in heel Europa vertrekken.  

 

Een laatste troef van Brussel is de aanwezigheid 

van hooggeschoolde, meertalige en multiculturele 

arbeidskrachten.  

 

De aankondiging dat Lloyd's naar hier komt, 

bewijst dat Brussel in de Europese financiële 

wereld meespeelt. De directie van Lloyd's haalde 

zelf troeven als de hooggekwalificeerde 

arbeidskrachten, de aantrekkelijke ligging, de 

bedrijfsvriendelijke omgeving, het betrouwbare 

reglementaire kader en de goede samenwerking 

met de regulatoren aan.  

devra, le cas échéant, être abordée par le niveau 

fédéral.  

 

Vous m’interrogez aussi sur la part des entreprises 

qui pourraient s’installer à Bruxelles et sur les 

conséquences économiques qui en découleraient. 

À ce stade, je ne peux avancer aucun chiffre, a 

fortiori tant que la nature même des relations 

futures entre l’Union européenne et le Royaume-

Uni n’est pas connue, et ne le sera pas pour tout de 

suite. Nous travaillons évidemment pour en attirer 

le plus grand nombre.  

 

Cependant, contrairement à d’autres pays et villes 

qui ont mené une campagne de marketing 

agressive et grand public auprès des Britanniques, 

nous avons préféré mettre sur pied des actions 

ciblées sur certains secteurs, dont ceux que je 

viens de citer, et respectueuses du partenaire que 

restera le Royaume-Uni.  

 

Ces actions prennent la forme de séminaires ciblés 

tant à Bruxelles qu’à Londres, ainsi que d’une 

campagne de promotion orientée spécifiquement 

vers le business que nous lancerons à Londres. 

Ciblant principalement les entreprises britanniques 

et étrangères basées à Londres et en Grande-

Bretagne, cette campagne (axes de presse, 

affichage, numérique, événements, etc.) 

complétera l’action de promotion de l’image de 

Bruxelles axée sur le tourisme lancée récemment 

par le ministre-président. Je suis d’ailleurs 

actuellement en discussion avec mes partenaires 

de gouvernement, dans le cadre de notre plate-

forme Brexit, en vue de dégager les budgets 

nécessaires à cette campagne orientée vers le 

business.  

 

Outre cette campagne de promotion, nous avons 

lancé une série d’actions ciblées, tant à Londres 

qu’à Bruxelles, principalement sous la forme de 

séminaires sectoriels.  

 

Toutes ces actions sont menées grâce à la forte 

implication directe de notre attaché économique et 

commercial basé à Londres. C'est lui qui est à la 

manœuvre. S'ajoute à cela l'étroite collaboration 

de l'ambassade de Belgique à Londres, qui 

organise également des actions, généralement en 

ses murs.  

 

Le séminaire relatif à l'arbitrage et au secteur 

juridique qui a eu lieu fin février a réuni 70 
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De komst van Lloyd's vormt overigens een bewijs 

van de goede samenwerking tussen de 

verschillende Belgische regeringen om 

investeerders aan te trekken. De federale regering 

bracht de Brusselse zeer snel op de hoogte van de 

onderhandelingen. Uiteraard hebben we meteen 

aangeboden om het gewest bij de besprekingen 

onder de aandacht te brengen.  

 

Het goede nieuws over Lloyd's is een bevestiging 

van de boodschap die we eind mei tijdens het 

seminarie over financiële activiteiten in Londen 

willen uitdragen.  

 

De Brusselse regering zag de brexit van bij het 

begin als een kans voor Brussel en wilde zich niet 

te veel concentreren op het slechte nieuws dat de 

brexit voor Europa betekent. Ze zal er alles aan 

doen om kansen te grijpen.  

 

  

participants de très haut niveau. Il s'agissait de très 

grands bureaux d'avocats britanniques, ou 

étrangers ayant de gros bureaux à Londres. J'ai 

moi-même participé à ce séminaire, qui a été très 

positivement apprécié, selon les échos qui nous en 

sont parvenus.  

 

Le séminaire consacré à la promotion de Bruxelles 

comme capitale des associations internationales, 

qui s’est tenu fin mars, a rassemblé, quant à lui, 30 

participants.  

 

Le programme des semaines et mois à venir 

ciblera notamment les entreprises actives dans le 

secteur financier à Londres. Ce sera le cas le 30 

mai prochain, lors d'un séminaire que j'aurai le 

plaisir de présenter avec la Fédération belge du 

secteur financier (Febelfin) et en collaboration 

avec le Service public fédéral (SPF) Finances. 

 

Enfin, toujours à Londres, une action sera 

organisée au second semestre avec les chambres 

de commerce étrangères indienne, chinoise, 

américaine - ce sont nos trois cibles principales - 

basées à Londres. De plus, Bruxelles a invité des 

entreprises britanniques du secteur audiovisuel et 

des médias à se réunir à Bruxelles en fin d’année. 

 

Pour l’année 2017, cela représente un budget 

estimé de 40.000 euros pour les actions liées 

directement au Brexit, hors campagnes ciblées en 

Grande-Bretagne. Ces 40.000 euros sont pris dans 

le budget initial de BIE. La campagne à lancer à 

Londres bénéficiera d'un budget un peu plus 

conséquent. 

 

Par ailleurs, je profite évidemment des missions 

organisées dans d’autres pays afin d'inviter les 

investisseurs traditionnels au Royaume-Uni, tels 

que les États-Unis ou la Chine, à rediriger leurs 

projets d’investissements en Europe, vers 

Bruxelles. C'était l'un des aspects principaux des 

deux séminaires Invest organisés, la semaine 

dernière, à New York : vanter Bruxelles en 

matière d'investissement, particulièrement dans le 

contexte du Brexit.  

 

Plus largement, toutes les équipes de BIE à travers 

le monde ont reçu pour mission de prospecter au 

quotidien auprès des investisseurs potentiels 

traditionnellement attirés par Londres lorsqu’il 

s’agit de mettre un pied en Europe. C'est la tâche 

des attachés économiques et commerciaux, et bien 
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entendu, l'annonce du Brexit est mise en avant 

dans leurs prises de contact.  

 

Quels sont les atouts de notre Région que nous 

pouvons mettre en avant ? Elle est le siège de très 

nombreuses organisations internationales. Elle est 

le lieu idéal pour ceux qui veulent influencer les 

régulations et les lois qui façonnent le marché 

unique européen, ses accords commerciaux 

internationaux et son comportement économique 

et commercial. Notre Région accueille 30.000 

lobbyistes, ce qui est considérable. 

 

Bruxelles offre une qualité et une expérience en 

matière de services, notamment dans des secteurs 

niches en lien avec le cadre institutionnel et 

régulateur de l’Union européenne. 

 

Le coût de l’immobilier y est relativement bas par 

rapport aux autres capitales et nous disposons 

d'espaces libres. 

 

Elle offre une qualité de vie qui la rend très 

agréable en termes de logement, de coût, d'offre 

culturelle et gastronomique, ou encore d'écoles 

internationales. 

 

Une étude parue dans la presse le mois dernier 

démontre une nouvelle fois à quel point Bruxelles 

est l’une des villes au monde où les expatriés se 

sentent le mieux. Bien entendu, rien n'est parfait, 

mais en termes de mobilité, je puis vous assurer 

que la situation d'autres villes, comme New York, 

est bien pire. Cessons donc de nous dévaloriser 

sans cesse dans ce domaine ! 

 

La localisation de Bruxelles constitue également 

un extraordinaire atout : 2h20 de Londres et une 

accessibilité depuis Bruxelles dans toute l'Europe, 

parfois plusieurs fois par jour pour certaines villes 

ou capitales.  

 

Enfin, dernier atout important : la présence d'une 

main-d’œuvre hautement qualifiée, multilingue et 

multiculturelle. 

 

Je terminerai par le cas précis de l’annonce de 

l’arrivée de Lloyd's, qui est bien un signe que 

Bruxelles a sa place dans l’échiquier financier 

européen, et possède quelques atouts, soulignés 

publiquement par la direction de la Lloyd's, tels 

que la qualité de sa main-d’œuvre, sa localisation 

attractive, l'environnement favorable aux affaires 
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qui prévaut à Bruxelles, et en particulier la 

fiabilité du cadre réglementaire et la bonne 

collaboration avec les régulateurs. Ce n'est pas 

moi qui le dis ou la Banque nationale de Belgique, 

mais la Lloyd's elle-même. Il s'agit bien d'atouts 

spécifiques de Bruxelles. 

 

L'arrivée de la Lloyd's of London est également 

une preuve de la bonne collaboration entre les 

différents niveaux de pouvoir en Belgique pour 

attirer des investisseurs. En effet, nous avons été 

informés très tôt par le niveau fédéral des 

discussions en cours et avons d’ailleurs 

naturellement offert notre assistance pour mettre 

Bruxelles en avant dans ces discussions. 

 

Cette bonne nouvelle crédibilise bien sûr 

énormément le message que nous porterons à 

Londres, notamment fin mai lors du séminaire 

relatif aux activités financières auquel je participe.  

 

Pour conclure, je crois pouvoir dire que nous 

avons réellement dès le départ voulu voir le Brexit 

comme une opportunité pour Bruxelles, plutôt que 

de nous focaliser sur la mauvaise nouvelle qu’il 

constituait pour la construction européenne. Nous 

nous attelons à concrétiser cette opportunité, sans 

relâche depuis son annonce. 

 

  

De voorzitter.- De heer Van Goidsenhoven heeft 

het woord.  

 

De heer Gaëtan Van Goidsenhoven (MR) (in 

het Frans).- U zei dat op specifieke sectoren 

gerichte acties de voorkeur krijgen boven 

campagnes voor het grote publiek. U verwees ook 

naar het feit dat minister-president Vervoort 

eveneens werkt aan de promotie van Brussel.  

 

Vervolgens had u het over een campagne die u op 

eigen houtje wilt voeren. Wat bedoelde u 

daarmee? Is dat voorlopig enkel een plan, of loopt 

die campagne al? Zo niet, wanneer wil u er dan 

mee starten en wat mogen we verwachten?  

 

Brussel heeft inderdaad de troeven die ik heb 

opgesomd, maar als onze stad werkelijk zo 

aantrekkelijk zou zijn als u beweert, zouden een 

aantal Britse bedrijven niet Frankfurt, Amsterdam 

of Ierland verkiezen als nieuwe vestigingslocatie. 

De komst van Lloyd's naar Brussel is een goede 

zaak, maar de verhoopte toestroom van bedrijven 

M. le président.- La parole est à M. Van 

Goidsenhoven.  

 

M. Gaëtan Van Goidsenhoven (MR).- J'ai 

écouté avec attention les différentes explications 

de la secrétaire d'État. J'aimerais que la clarté soit 

faite sur un point. Vous avez parlé d'actions 

ciblées sur certains secteurs et de séminaires ciblés 

plutôt que de campagnes destinées au grand 

public. Vous avez évoqué en outre le fait que 

M. Vervoort travaillait également à promouvoir 

l'image de Bruxelles. 

 

Par la suite, vous avez parlé d'une campagne que 

vous comptiez mener à titre personnel. À quoi 

faisiez-vous référence ? S'agit-il d'un projet ou 

cette campagne est-elle déjà entamée ? Si ce n'est 

pas encore le cas, quand comptez-vous le faire et 

dans quelle perspective ? 

 

Pour revenir sur la fin de votre exposé, Bruxelles a 

effectivement des atouts et je les ai cités. 

Néanmoins, si tout était parfait et que l'attractivité 
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blijft uit.  

 

Ik zal een gemotiveerde motie indienen om deze 

belangrijke kwestie onder de aandacht te houden.  

 

  

de notre ville était au zénith, un certain nombre 

d'entreprises britanniques n'iraient pas s'établir à 

Francfort, Amsterdam, voire en Irlande. Des 

questions demeurent donc vraisemblablement à ce 

sujet. 

 

Certes, l'installation de Lloyd's of London à 

Bruxelles est un bon signal et nous pouvons nous 

en réjouir. Cependant, jusqu'à présent, il s'agit 

d'un phénomène unique et nous sommes loin du 

mouvement de fond que nous pourrions espérer 

pour notre Région. 

 

Je compte déposer un ordre du jour motivé pour 

donner suite à cette interpellation, car cette 

question est importante et doit être suivie. 

 

  

De voorzitter.- De heer Cornelis heeft het woord.  

 

De heer Stefan Cornelis (Open Vld).- Ik dank u 

voor uw omstandig antwoord en uw mooie 

analyse. We zullen natuurlijk nooit de hele 

financiële sector uit Londen naar Brussel krijgen. 

We mogen al blij zijn als die in Europa blijft. 

Daarom moeten we vermijden om elkaar vliegen 

af te vangen. Frankfurt of Parijs is beter dan 

Shanghai. We zijn tenslotte allemaal Europeanen. 

 

Is de handelsattaché in Londen een Brusselse 

attaché die ook voor de twee andere gewesten 

werkt of hebben de andere gewesten zelf 

handelsattachés in Londen? Werken die goed 

samen? 

 

Het is ongelofelijk hoe de N-VA, en in het 

bijzonder de heer Van den Driessche, positief 

nieuws altijd in negatief nieuws weet om te buigen 

en Brussel in een negatief daglicht stelt. We 

mogen niet in onze eigen voeten blijven schieten. 

We moeten met zijn allen vooruitgaan, voor 

Brussel, voor Vlaanderen, voor België en voor 

Europa.  

 

  

M. le président.- La parole est à M. Cornelis. 

 

M. Stefan Cornelis (Open Vld) (en 

néerlandais).- Merci pour votre réponse détaillée 

et votre belle analyse. Il va de soi que nous 

n'attirerons pas tout le secteur financier londonien 

à Bruxelles. Estimons-nous déjà heureux qu'il 

reste en Europe. 

 

L'attaché commercial à Londres est-il un attaché 

bruxellois qui travaille aussi pour les deux autres 

Régions ou les autres Régions ont-elles le leur ? Si 

oui, la collaboration est-elle bonne ?  

 

La manière dont la N-VA, et en particulier M. Van 

den Driessche, parvient toujours à faire du négatif 

avec du positif et à présenter Bruxelles sous un 

mauvais jour est incroyable. Nous ne pouvons pas 

continuer à nous tirer une balle dans le pied. Nous 

devons aller de l'avant, pour Bruxelles, pour la 

Flandre, pour la Belgique et pour l'Europe. 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Emmery heeft het 

woord. 

 

Mevrouw Isabelle Emmery (PS) (in het Frans).- 

Hopelijk komt het Europees 

Geneesmiddelenbureau naar Brussel. Die 

beslissing is echter niet alleen afhankelijk van de 

troeven van onze stad, maar is ook een kwestie 

M. le président.- La parole est à Mme Emmery. 

 

 

Mme Isabelle Emmery (PS).- Je remercie la 

secrétaire d'État pour sa réponse très étayée. Nous 

croisons les doigts au sujet de l'Agence 

européenne des médicaments (EMA), même si, 

au-delà des atouts que pourrait avoir Bruxelles 
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van politiek.  

 

Ik ben blij met de gewestelijke strategie om 

nieuwe bedrijven aan te trekken. Het is 

verstandiger om gericht te werk te gaan dan om 

algemene, minder efficiënte campagnes te voeren. 

 

We zullen later terugkomen op de resultaten, 

nadat het Verenigd Koninkrijk de Europese Unie 

daadwerkelijk heeft verlaten.  

 

  

pour l'accueillir, la décision comporte un aspect 

politique.  

 

Je voudrais aussi saluer la stratégie de la Région 

visant à tout mettre en place accueillir de 

nouvelles entreprises, qu'il s'agisse de têtes de 

pont de groupes anglais ou américains ou d'autres 

secteurs porteurs pour notre Région. Il est, en 

effet, plus intelligent d'adopter une stratégie fine, 

plutôt que de mener des campagnes de marketing 

tous azimuts, mais en définitive moins efficaces.  

 

Nous reviendrons évidemment plus tard sur le 

bilan de ces actions, après la sortie de la Grande-

Bretagne de l'Union européenne. 

 

  

De voorzitter.- De heer Van den Driessche heeft 

het woord. 

 

De heer Johan Van den Driessche (N-VA).- Met 

vele zaken ben ik het eens, maar het Brussels 

Gewest moet zich toch eens volwassen gaan 

gedragen. Kritiek op Brussel is niet noodzakelijk 

negatief bedoeld. Het is positief dat Lloyd's of 

London naar Brussel komt, maar dat mag geen 

argument zijn om op onze lauweren te rusten. Ik 

hoop echt dat het Europees 

Geneesmiddelenbureau naar Brussel verhuist en ik 

wens het in juni geplande bezoek alvast alle 

succes toe.  

 

We mogen niet vergeten dat over het algemeen de 

echte concurrenten van Brussel als 

vestigingsplaats Amsterdam, Bazel, Genève en 

Frankfurt zijn en niet Londen. 

 

(Opmerkingen van de heer Cornelis) 

 

Ik hoop dat er bij het bezoek van de 

vertegenwoordigers van het agentschap net geen 

tunnels zijn gesloten, dat er geen acties zijn van de 

taxichauffeurs of van de brandweer, dat de 

vuilniszakken die dag zijn opgehaald en dat het 

vliegtuig waarmee ze geland zijn, geen boete 

gekregen heeft. Misschien maken we dan een 

goede kans. 

 

  

M. le président.- La parole est à M. Van den 

Driessche. 

 

M. Johan Van den Driessche (N-VA) (en 

néerlandais).- Je suis d'accord avec de nombreux 

éléments. Ma critique de Bruxelles ne se veut pas 

forcément négative. Il est positif que la Lloyd's de 

Londres vienne s'installer à Bruxelles, mais ne 

nous en contentons pas. J'espère que l'Agence 

européenne des médicaments (EMA) déménagera 

elle aussi à Bruxelles. 

 

N'oublions pas que les lieux d'implantation 

concurrents de Bruxelles sont généralement 

Amsterdam, Bâle, Genève et Francfort, et pas 

Londres.  

 

(Remarques de M. Cornelis)  

 

Lors de la visite des représentants de l'agence en 

juin prochain, j'espère que leur avion n'aura pas 

reçu d'amende, qu'aucun tunnel ne sera fermé, qui 

n'y aura pas de manifestations de chauffeurs de 

taxi ou des pompiers et que les poubelles auront 

été ramassées. Peut-être alors aurons-nous une 

chance. 

 

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Jodogne heeft het 

woord.  

 

Mevrouw Cécile Jodogne, staatssecretaris (in 

M. le président.- La parole est à Mme Jodogne. 

 

 

Mme Cécile Jodogne, secrétaire d'État.- Pour 
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het Frans).- In Londen worden er inderdaad 

seminars en een sectorgerichte campagne 

georganiseerd om onze middelen niet te 

versnipperen. Het is een initiatief van de Brusselse 

regering waarvoor ik verantwoordelijk ben, ook al 

werken we samen met alle andere betrokken 

instanties. We hopen in de herfst van start te gaan 

met de campagne.  

 

Voor een stad van 1,2 miljoen inwoners is Brussel 

buitengewoon aantrekkelijk. We mogen niet 

verwachten dat alle bedrijven die uit Londen 

wegtrekken, naar Brussel komen. Daarom 

beperken we ons tot welbepaalde sectoren die we 

de belangrijkste troeven kunnen bieden.  

 

Onze economische en commerciële 

vertegenwoordiger in Londen is inderdaad 

iemand van BIE. In een stad als Londen hebben 

alle gewesten hun eigen vertegenwoordiger. 

 

De samenwerking in verband met het Europees 

Geneesmiddelenbureau verloopt vlot. Er doet zich 

nu en dan wel concurrentie voor, maar Brussel 

werkt zich echt op als dienstenstad. De 

aanwezigheid van de Europese instellingen is een 

troef.  

 

Mijnheer Van den Driessche, we kunnen 

onmogelijk alle bedrijven die Londen verlaten, 

naar Brussel halen. Bazel en Genève zijn zeker 

geen concurrenten omdat Zwitserland geen lid is 

van de Europese Unie, terwijl Frankfurt, 

Amsterdam, Dublin, Parijs of Madrid wel in de 

EU liggen. En dan hebben we het nog niet over de 

Oost-Europese landen gehad, die vinden dat de 

EU sterker aanwezig moet zijn bij hen.  

  

répondre plus précisément ou clarifier les cibles, il 

y a effectivement des séminaires à Londres, des 

séminaires avec des invitations de potentielles 

cibles à Bruxelles ainsi qu'une campagne orientée 

business qui aura lieu à Londres. Cette dernière, 

qui n'a pas encore commencé, portera sur les 

secteurs économiques que nous visons. Il s'agit de 

ne pas éparpiller tous azimuts le peu de moyens 

dont nous disposons. Il s'agit évidemment d'une 

campagne du gouvernement bruxellois, orientée 

vers le commerce extérieur et les investissements 

étrangers à Bruxelles. C'est donc moi qui en 

prendrai la responsabilité au sein du 

gouvernement même si cela s'organise au niveau 

de la plate-forme, en collaboration avec tous les 

autres acteurs. 

 

Nous espérons pouvoir lancer cette campagne dès 

l'automne prochain. 

 

Oui, l'attractivité de Bruxelles est excellente et 

proportionnellement importante pour une ville de 

1,2 million d'habitants. Je rappelle que Londres en 

compte entre 12 et 14 millions. Ne vous attendez 

quand même pas à ce que l'on puisse accueillir à 

Bruxelles toutes les activités qui vont se 

délocaliser de Londres ! Il est évident que 

plusieurs villes vont bénéficier des opportunités 

créées par le Brexit. Pour rejoindre M. Cornelis, 

c'est même préférable car on ne serait pas capable 

d'accueillir tout le monde ici. Restons raisonnable. 

C'est la raison pour laquelle nous travaillons en 

termes de niches et de secteurs, bref là où nous 

avons le plus de chances et d'atouts à jouer.  

 

Effectivement, M. Cornelis, notre attaché 

économique et commercial à Londres relève bien 

de BIE. Dans une ville comme Londres, les trois 

Régions possèdent un attaché économique et 

commercial. 

 

Les collaborations se sont bien passées dans le 

cadre du dossier de l'EMA. Je ne dis pas qu'il n'y 

aura pas, à certains moments, quelques 

concurrences, mais Bruxelles se positionne 

vraiment comme la ville des services et sa 

proximité avec les institutions européennes 

constitue un atout. 

 

Globalement, si les collaborations se passent bien 

entre les trois Régions, c'est par le biais de BIE, 

Flanders Investment & Trade (FIT) et l'Agence 

wallonne à l'exportation et aux investissements 
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étrangers (AWEX). 

 

Comme je vous le disais, M. Van den Driessche, il 

est impossible de transférer ici tout ce qui va 

quitter Londres, mais Bâle et Genève ne seront 

certainement pas concernées, puisque la Suisse ne 

fait pas partie de l'Union européenne. Elles ne 

constituent donc certainement pas une alternative, 

au contraire de Francfort, Amsterdam, Dublin, 

Paris ou Madrid. Tant mieux pour elles. Et 

n'oublions pas les pays de l'Est, qui sont assez 

demandeurs de pouvoir rééquilibrer les présences. 

Ce n'est d'ailleurs pas anormal. 

 

Nous allons faire le maximum pour concrétiser le 

plus d'opportunités possible, mais nous n'allons 

pas récupérer toutes les activités londoniennes.  

 

  

Moties - Indiening  

 

De voorzitter.- Naar aanleiding van de 

interpellaties kondigen de heren Gaëtan Van 

Goidsenhoven en Johan Van den Driessche de 

indiening van een gemotiveerde motie aan, 

overeenkomstig artikel 119.2 van het reglement.  

 

(zie p. 48) 

 

[Een eenvoudige motie werd ingediend op 29 mei 

2017 door de Emmanuel De Bock.] 

 

  

Ordres du jour - Dépôt 

 

M. le président.- En conclusion des 

interpellations, MM. Gaëtan Van Goidsenhoven et 

Johan Van den Driessche annoncent le dépôt d'un 

ordre du jour motivé conformément l'article 119.2 

du règlement. 

 

(voir p. 54) 

 

[Un ordre du jour pur et simple a été déposé le 

29 mai 2017 par M. Emmanuel De Bock.] 

 

  

INTERPELLATIE VAN DE HEER PAUL 

DELVA  

 

TOT MEVROUW CÉCILE JODOGNE, 

STAATSSECRETARIS VAN HET 

BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK GE-

WEST, BELAST MET BUITENLANDSE 

HANDEL EN BRANDBESTRIJDING EN 

DRINGENDE MEDISCHE HULP, 

 

 

betreffende "de relaties tussen het Brussels 

Gewest en Saoedi-Arabië". 

 

  

INTERPELLATION DE M. PAUL DELVA  

 

 

À MME CÉCILE JODOGNE, 

SECRÉTAIRE D'ÉTAT À LA RÉGION 

DE BRUXELLES-CAPITALE, 

CHARGÉE DU COMMERCE 

EXTÉRIEUR ET DE LA LUTTE 

CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 

MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "les relations entre la Région 

bruxelloise et l'Arabie saoudite". 

 

  

TOEGEVOEGDE INTERPELLATIE VAN 

DE HEER BENOÎT CEREXHE, 

 

betreffende "de verklaringen van de 

staatssecretaris belast met Buitenlandse 

INTERPELLATION JOINTE DE M. BENOÎT 

CEREXHE, 

 

concernant "les déclarations de la 

secrétaire d'État en charge du Commerce 
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Handel betreffende de deelname van het 

Brussels Gewest aan economische missies 

in landen die de mensenrechten niet zouden 

eerbiedigen". 

 

De voorzitter.- Op verzoek van de indieners 

worden de interpellaties naar een volgende 

vergadering verschoven.  

 

  

extérieur concernant la participation de la 

Région bruxelloise aux missions 

économiques dans des pays qui ne 

respecteraient pas les droits de l'homme". 

 

M. le président.- À la demande des auteurs, les 

interpellations sont reportées à une prochaine 

réunion.  

 

  

MONDELINGE VRAAG 
 

 

 

De voorzitter.- Aan de orde is de mondelinge 

vraag van de heer Delva. 

 

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER 

PAUL DELVA 

 

AAN MEVROUW CÉCILE JODOGNE, 

STAATSSECRETARIS VAN HET 

BRUSSELS HOOFDSTEDELIJK 

GEWEST, BELAST MET 

BUITENLANDSE HANDEL EN 

BRANDBESTRIJDING EN DRINGENDE 

MEDISCHE HULP, 

 

betreffende "de uitspraak van het Hof van 

Justitie van de Europese Unie van 

21 december 2016 met betrekking tot de 

status van de Westelijke Sahara in het 

associatieverdrag tussen Marokko en de 

EU". 

 

De voorzitter.- De heer Delva heeft het woord. 

 

De heer Paul Delva (CD&V).- Mijn vraag houdt 

verband met het juridische debat over de 

Westelijke Sahara en de eventuele gevolgen 

daarvan voor de Brusselse ondernemingen. 

 

Het Polisario voert al jaren een 

onafhankelijkheidsstrijd met Marokko. Op een 

bepaald moment heeft Marokko een deel van de 

Westelijke Sahara bezet. De Verenigde Naties 

erkennen die annexatie niet. Het internationaal 

gerechtshof in Den Haag oordeelde dan weer dat 

de Westelijke Sahara wel degelijk bezet gebied is. 

 

Marokko claimt het recht op de Westelijke Sahara 

op historische gronden, maar in het bezette gebied 

zijn ook belangrijke grondstoffen te vinden. Er is 

QUESTION ORALE 
 

 

 

M. le président.- L'ordre du jour appelle la 

question orale de M. Delva. 

 

QUESTION ORALE DE M. PAUL DELVA 

 

 

À MME CÉCILE JODOGNE, 

SECRÉTAIRE D'ÉTAT À LA RÉGION 

DE BRUXELLES-CAPITALE, 

CHARGÉE DU COMMERCE 

EXTÉRIEUR ET DE LA LUTTE 

CONTRE L'INCENDIE ET L'AIDE 

MÉDICALE URGENTE, 

 

concernant "l'arrêt de la Cour de Justice 

de l'Union européenne du 21 décembre 

2016 relatif au statut du Sahara occidental 

dans l'accord d'association entre l'UE et le 

Maroc".  

 

 

M. le président.- La parole est à M. Delva. 

 

M. Paul Delva (CD&V) (en néerlandais).- Le 

Front Polisario est engagé depuis des années dans 

une lutte d'indépendance contre le Maroc, qui 

occupe une partie du Sahara occidental. Les 

Nations unies ne reconnaissent pas cette annexion 

et, selon la Cour internationale de La Haye, le 

Sahara occidental est bel et bien un territoire 

occupé. 

 

Si le Maroc revendique l'annexion du Sahara 

occidental pour des raisons historiques, le 

territoire occupé recèle aussi d'importantes 

matières premières, dont de grandes mines. Sa 

zone côtière est en outre très poissonneuse. Il 

s'agit donc d'un territoire commercialement 

intéressant. 
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een aantal grote mijnen en bovendien is het 

kustgebied van de Westelijke Sahara zeer rijk aan 

vis. Het is met andere woorden commercieel 

interessant grondgebied.  

 

De Europese Unie heeft tussen 1998 en 2005 

associatieovereenkomsten gesloten met zeven 

landen in het zuiden van het Middellandse 

Zeegebied. Daarbij was ook een akkoord met 

Marokko, dat op 1 maart 2000 in werking trad. 

Daarnaast tekenden de EU en Marokko in 2012 

ook een verdrag over landbouw en visvangst in 

Marokkaanse wateren.  

 

De Arabische Democratische Republiek Sahara 

heeft bij het Gerecht van Eerste Aanleg van de 

Europese Gemeenschappen, een onderdeel van het 

Hof van Justitie in Luxemburg, een zaak 

aangespannen. In zijn uitspraak van 10 december 

2015 heeft dat gerecht het raadsbesluit tot sluiting 

van de liberaliseringsovereenkomst nietig 

verklaard voor wat het grondgebied van de 

Westelijke Sahara betreft. De Europese Raad had 

immers onvoldoende oog voor de belangen van de 

bewoners van de Westelijke Sahara en ze had niet 

onderzocht of de exploitatie van producten uit de 

Westelijke Sahara niet ten nadele is van de 

bevolking van het betrokken gebied en geen 

inbreuk vormt op de grondrechten van de 

betrokken personen. 

 

De Europese Raad was het met die uitspraak niet 

eens en heeft het Hof van Justitie verzocht om het 

arrest te vernietigen. In zijn arrest van 

21 december 2016 gaat het Hof echter nog veel 

verder. Het stelt daarin immers dat het Gerecht 

van Eerste Aanleg ook rekening had moeten 

houden met de volkenrechtelijke regels die op de 

betrekkingen tussen de EU en Marokko van 

toepassing zijn. 

 

Het Hof was van oordeel dat het begrip 

'grondgebied van het Koninkrijk Marokko' niet de 

Westelijke Sahara omvat, gezien de status van de 

Westelijke Sahara als niet-zelfbesturend gebied 

onder het Handvest van de VN en het recht op 

zelfbeschikking van volkeren. Als het de 

bedoeling is om een verdrag toe te passen op 

gebieden die niet onder de soevereiniteit van een 

staat vallen, moet het verdrag daar volgens het 

Hof expliciet in voorzien. Het Hof wijst er echter 

op dat een verdrag geen rechten of verplichtingen 

in het leven kan roepen voor derden zonder hun 

L'Union européenne (UE) a conclu des accords 

d'association avec sept pays du sud de la 

Méditerranée entre 1998 et 2005, ainsi qu'un 

accord avec le Maroc, entré en vigueur le 1er 

mars 2000. L'UE et le Maroc ont également signé 

en 2012 un accord sur l'agriculture et la pêche 

dans les eaux marocaines. 

 

La République arabe sahraouie démocratique a 

porté l’affaire devant le Tribunal de première 

instance des Communautés européennes qui, dans 

son arrêt du 10 décembre 2015, a invalidé 

l'accord de libéralisation conclu par le Conseil 

européen pour ce qui concerne le territoire du 

Sahara occidental. Le Conseil avait en effet trop 

peu tenu compte des intérêts des habitants du 

Sahara occidental.  

 

Le Conseil européen a requis auprès de la Cour 

de justice l'annulation de l'arrêt. Cependant, dans 

son arrêt du 21 décembre 2016, cette dernière va 

encore plus loin en déclarant que le Tribunal de 

première instance aurait également dû tenir 

compte des règles de droit international 

s'appliquant aux relations entre l'UE et le Maroc.  

 

La Cour a estimé que la notion de "territoire du 

Royaume du Maroc" ne comprenait pas le Sahara 

occidental, vu son statut de région non autonome 

selon la Charte de l'Organisation des Nations 

unies (ONU) et le droit des peuples à 

l'autodétermination. 

 

Bref, l'accord d'association et l'accord de 

libéralisation entre l'UE et le Maroc ne 

s'appliquent pas au territoire du Sahara 

occidental. Par conséquent, les produits en 

provenance du Sahara occidental ne peuvent pas 

être exportés vers l'UE avec une étiquette 

marocaine. 

 

Quelles initiatives prendrez-vous pour exécuter 

cet arrêt ? Vous êtes-vous concerté avec les autres 

Régions et le gouvernement fédéral afin d'adopter 

une position commune ? Estimez-vous que ce soit 

à l'UE de prendre des mesures ? Quelles 

initiatives la Région prendra-t-elle au sein de 

l'UE ?  

 

Des entreprises bruxelloises sont-elles actives au 

Sahara occidental ? Si oui, comment sont-elles 

informées des conséquences de cet arrêt 

important ? 
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toestemming.  

 

Kortom, de associatieovereenkomst en de 

liberaliseringsovereenkomst tussen de EU en 

Marokko zijn niet van toepassing op het 

grondgebied van de Westelijke Sahara. Dat wil 

ook zeggen dat producten die afkomstig zijn uit de 

Westelijke Sahara, niet onder het Marokkaanse 

label naar de EU kunnen worden uitgevoerd.  

 

Het arrest is internationaalrechtelijk belangrijk, 

maar ook voor het gewest, omdat de uitspraak 

betrekking heeft op producten die ook in Brussel 

kunnen worden verhandeld.  

 

Welke initiatieven zult u nemen om het arrest uit 

te voeren? Hebt u overlegd met de andere 

gewesten en met de federale regering over een 

gemeenschappelijke houding tegenover het arrest? 

Of vindt u dat de EU maatregelen moet nemen? 

Welke initiatieven zal het gewest in dit verband 

nemen binnen de EU?  

 

Zijn er Brusselse bedrijven actief in de Westelijke 

Sahara? Zo ja, op welke manier worden zij op de 

hoogte gebracht van de gevolgen van dit 

belangrijke arrest? 

 

  

 

  

De voorzitter.- Mevrouw Jodogne heeft het 

woord. 

 

Mevrouw Cécile Jodogne, staatssecretaris.- 

Geen enkele Brusselse onderneming deed bij 

Brussels Invest & Export (BIE) of bij de 

economische handelsattaché in Casablanca 

aangifte van de uitvoer of invoer van goederen of 

diensten van of naar de Westelijke Sahara. Als 

Brusselse ondernemingen overwegen om in de 

toekomst in of met de Westelijke Sahara 

activiteiten te ontwikkelen, zal BIE hen van het 

arrest van het Hof van Justitie op de hoogte 

brengen.  

 

Het arrest van het Hof berust vooral op het 

argument dat het associatieverdrag en het 

liberaliseringsverdrag niet mogen worden 

toegepast op de Westelijke Sahara zonder de 

toestemming van de bevolking van dat gebied.  

 

Concreet betekent dat dat vis, groenten en fruit uit 

de Westelijke Sahara niet meer met een 

Marokkaans etiket uitgevoerd mogen worden naar 

M. le président.- La parole est à Mme Jodogne. 

 

 

Mme Cécile Jodogne, secrétaire d'État (en 

néerlandais).- Aucune entreprise bruxelloise n'a 

déclaré auprès de Brussels Invest & Export (BIE) 

ou de l'attaché économique et commercial à 

Casablanca l'exportation ou l'importation de 

marchandises ou de services depuis ou vers le 

Sahara occidental. Si, à l'avenir, des entreprises 

bruxelloises envisagent de développer des 

activités avec le Sahara occidental, BIE les 

informera de l'arrêt de la Cour de justice. 

 

Cet arrêt repose surtout sur l'argument que 

l'accord d'association et l'accord de libéralisation 

ne peuvent pas s’appliquer au Sahara occidental 

sans le consentement de sa population.  

 

Concrètement, cela entraîne que le poisson, les 

fruits et les légumes du Sahara occidental ne 

peuvent plus s'exporter vers l'UE avec une 

étiquette marocaine.  
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de Europese Unie.  

 

Het is de taak van de Europese Commissie om te 

bepalen wat de praktische uitvoering van het 

akkoord inhoudt voor de import uit de Westelijke 

Sahara. De Commissie zal ook moeten beslissen 

of er een initiatief nodig is voor de producten 

afkomstig uit de Westelijke Sahara.  

 

Gezien de Europese dimensie van de beslissing 

van het Hof, is het niet aan het Brussels Gewest 

om de uitspraak uit te voeren, noch om de 

uitvoering ervan te verzekeren. Het Europees 

Parlement moet toezicht houden op de 

beslissingen van de Europese Commissie. Het 

gewest hoeft dus geen initiatieven te nemen om de 

naleving van de beslissing van het Hof te 

garanderen. Net als alle andere gewesten zullen 

wij door het ministerie van Buitenlandse Zaken 

geïnformeerd worden over de verdere evolutie van 

het dossier.  

 

  

Il revient à la Commission européenne de 

déterminer les conséquences pour la mise en 

œuvre pratique de l'accord, en ce qui concerne les 

importations du Sahara occidental.  

 

Étant donné la portée européenne de la décision 

de la Cour, il n’incombe pas à la Région 

bruxelloise de mettre en œuvre ce jugement et 

d‘en assurer l’exécution. Tout comme les autres 

Régions, nous serons informés du suivi de ce 

dossier par le biais du ministère des Affaires 

étrangères. 

 

  

De voorzitter.- De heer Delva heeft het woord.  

 

De heer Paul Delva (CD&V).- Het is goed dat 

BIE informatie verstrekt aan bedrijven die 

eventueel plannen hebben om activiteiten te 

ontplooien in die regio, maar misschien kan de 

organisatie proactiever optreden. 

 

De andere gewesten hebben het dossier ook ter 

hand genomen. De Vlaamse bevoegde minister 

heeft aan Flanders Investment & Trade (FIT) 

gevraagd om op de website expliciet te vermelden 

dat producten uit de Westelijke Sahara niet onder 

het Marokkaanse label mogen worden ingevoerd. 

Het kan nuttig zijn dat BIE het Vlaamse voorbeeld 

volgt en op de website de gevolgen van het arrest 

vermeldt. 

 

- Het incident is gesloten. 

 

  

M. le président.- La parole est à M. Delva.  

 

M. Paul Delva (CD&V) (en néerlandais).- C'est 

une bonne chose que BIE informe les entreprises 

qui envisagent de développer leurs activités dans 

la région, mais l'agence pourrait également, à 

l'image de Flanders Investment & Trade, 

mentionner explicitement sur son site internet que 

les produits en provenance du Sahara occidental 

ne peuvent pas être importés avec une étiquette 

marocaine. 

 

 

 

 

 

 

 

- L'incident est clos. 

 

  

_____ _____ 

  

 



 

 L/JP/mva/2.6.2017-PRB/BHP ODJ N°/Nr. 034 

(V E R T A L I N G) 

G E M O T I V E E R D E   M O T I E 

 
ingediend tot besluit van : 

 

 de interpellatie van de heer Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) tot de heer Didier GOSUIN, Minister 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Tewerkstelling, Economie en 
Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp, en mevrouw Cécile JODOGNE, Staatssecretaris 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en 
Dringende Medische Hulp, betreffende « de keuze van Lloyd’s of London om zich in Brussel te 
vestigen » ; 
 

 de toegevoegde interpellatie van de heer Stefan CORNELIS (N) betreffende « het Brusselse 
kantoor van Lloyd’s of London ; 
 

 en de toegevoegde interpellatie van mevr. Isabelle EMMERY (F) betreffende « het aanwenden van 
de Brexit om nieuwe Britse bedrijven naar Brussel te halen en het coördinatieplatform ». 
 

(gehouden in de Commissie voor de Economische Zaken en de Tewerkstelling van 18 mei 2017) 
 

*   *   * 
 
« Het Brussels Hoofdstedelijk Parlement, 
 
 Gehoord hebbende de interpellatie van de heer Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN betreffende « de 

keuze van Lloyd’s of London om zich in Brussel te vestigen », de toegevoegde interpellatie van de 
heer Stefan CORNELIS betreffende « het Brusselse kantoor van Lloyd’s of London », de toegevoegde 
interpellatie van mevrouw Isabelle EMMERY betreffende « het aanwenden van de Brexit om nieuwe 
Britse bedrijven naar Brussel te halen en het coördinatieplatform » en het antwoord van mevrouw 
Cécile JODOGNE, Staatssecretaris van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, belast met Buitenlandse 
Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp ; 

 

 Overwegende : 
 

 het resultaat van het referendum van 23 juni 2016 waarin de Britse bevolking zich heeft 
uitgesproken voor een vertrek uit de Europese Unie ; 
 

 de belangrijke economische kansen die uit het brexit-proces zouden kunnen voortvloeien 
door de vestiging of de uitbreiding van bedrijven, internationale organisaties, sectorale 
vertegenwoordigingen of grote culturele spelers op het continent ; 
 

 de troeven van België die met name worden ondersteund door de verschillende ambitieuze 
maatregelen van de federale « Tax Shift » inzake het concurrentievermogen van 
ondernemers en meer duurzame werkgelegenheid ; 
 

 de in juni 2016 door de federale regering opgerichte « High Level Group on Brexit » en de 
conclusies van diens verslag « Towards a Belgian Economic Brexit Strategy », uitgebracht in 
januari 2017 ; 
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 de positie van het Brussels Gewest, dat tot de tien belangrijkste polen voor buitenlandse 
investeringen in Europa behoort, ondanks de grote nadelen met name in verband met 
mobiliteit, kwaliteit van het onderwijs, administratieve vereenvoudiging en geringe 
overheidssteun voor innovatie ; 
 

 de positieve gevolgen van het glansrijke label « hoofdstad van Europa » en van de 
aantrekkelijkheid van internationale kernen in het hart van het gewestelijk grondgebied ; 
 

 de aankondiging van de vestiging van Lloyd’s of Londen in Brussel, wat getuigt van de 
enorme mogelijkheden die ons Gewest biedt en, bijgevolg, de investeringsniches die op 
alle gebieden kunnen worden benut (juridisch advies, filmproductie, biotechnologie, 
beheer van pensioenfondsen en asset management, financiële infrastructuur, enz.) ; 
 

 de kans om de Europese hoofdkantoren van bedrijven aan te trekken die momenteel in 
Londen zijn gevestigd en die een uitvalsbasis in de Europese Unie willen behouden ; 
 

 de aanzienlijke concurrentie van andere Europese hoofdsteden (Parijs, Dublin, Madrid, 
Luxemburg-stad, Amsterdam, enz.) die gestructureerde, ambitieuze en 
langetermijnstrategieën hebben ontwikkeld om te profiteren van de verplaatsing van 
economische activiteiten vanuit het Verenigd Koninkrijk, alsook de perspectieven om 
nieuwe werkgelegenheid tot stand te brengen ; 
 

 het Belgische aanvraagdossier om het Europese Geneesmiddelenbureau (EMA) te 
huisvesten en het scenario om een groot ecosysteem van ondernemers aan te trekken in 
het Brussels Gewest ; 
 

 het grote belang van het handelsverkeer met het Verenigd Koninkrijk (4de exportmarkt voor 
de Belgische bedrijven), in het bijzonder op het gebied van diensten, dat met name ten 
goede komt aan de Brusselse economische spelers ; 
 

 de gunstige ontwikkeling van de Brusselse export naar het Verenigd Koninkrijk, die in een 
periode van vijf jaar een financiële omvang van om en bij de 525 miljoen euro heeft bereikt 
(700 ondernemingen die in totaal 55.564 banen vertegenwoordigen) ; 
 

 de studie van de bank ING « Damage from a Rolling Stone » waaruit blijkt dat 2,8 % van de 
Belgische banen afhankelijk zijn van de handel met Groot-Brittannië. Bovendien bestaat, 
ondanks het scenario van een « vriendschappelijke scheiding », het risico dat het BBP van 
ons land zal dalen, wat een nadelige invloed zal hebben op het groei- en concurrentieniveau 
van de Brusselse economie ; 
 

 het belang om op alle mogelijke manieren de nadelige gevolgen van de Brexit (onder 
andere de herinvoering van douanetarieven) te beperken voor de Brusselse 
ondernemingen in hun handel op de Britse markt, alsook voor de Britse investeringen in 
ons stadsgewest ; 
 

 de strategische doelstellingen die de Regering in februari van dit jaar heeft bepaald in 
verband met het Brusselse coördinatie- en overlegplatform in het kader van de Brexit. Die 
koepelstructuur, waarbij zowel particuliere ondernemingen, diensten van de commissaris 
voor Europa als overheidsinstellingen betrokken zijn, heeft als doel alle gewestelijke 
initiatieven te coördineren teneinde ze performanter te maken enerzijds en de Belgische 
Brexit High Level Group te informeren over de Brusselse standpunten anderzijds ; 
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 de trage uitvoering van het project van de Regering, de afwezigheid van 
resultaatindicatoren en de aanzienlijke mogelijkheden tot vooruitgang in termen van 
identificatie, evaluatie en beheer van de gevolgen van de Brexit ; 
 

 het daadwerkelijk inroepen van artikel 50 van het Verdrag van Lissabon door de Britse 
regering en de termijn van twee jaren die blijft bestaan vóór het Verenigd Koninkrijk uit de 
Europese Unie treedt. Natuurlijk is die tijdslimiet zeer kort in termen van economische 
vooruitzichten ; 

 
Verzoekt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering: 
 
 de verschillende maatregelen die zijn getroffen in het kader van het Brusselse coördinatie- en 

overlegplatform inzake de Brexit sneller uit te voeren ; 
 

 de inspanningen en de middelen prioritair te richten op de concurrentieniches en de activiteiten 
die werkgelegenheid met zich meebrengen voor onze economische structuur ; 
 

 een halfjaarlijkse opvolgingsprocedure in te stellen (monitoring) om de doeltreffendheid van de 
getroffen maatregelen te toetsen aan de strategische doelstellingen van de Regering. Die 
evaluatie moet gebaseerd zijn op de indicatoren afkomstig uit alle betrokken diensten en de vorm 
aannemen van een verslag waarvan een kopie wordt bezorgd aan het Parlement ; 
 

 tijdelijk de Brusselse economische en handelsvertegenwoordiging in het Verenigd Koninkrijk te 
versterken zodat deze behoorlijk kan worden uitgerust met menselijke, financiële en logistieke 
middelen om de gewestelijke belangen te verdedigen in het kader van de Brexit. ». 

 
 

Brussel, 19 mei 2017 
 
 
 

(Get.)  Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) 
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O R D R E   D U   J O U R   M O T I V É 

 
déposé en conclusion de 

 

 l'interpellation de M. Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) à M. Didier GOSUIN, Ministre du 
Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargé de l'Emploi, de l'Economie et de la Lutte 
contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente, et à Mme Cécile JODOGNE, Secrétaire d’Etat à la 
Région de Bruxelles-Capitale, chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente,concernant « le choix de la Lloyd’s of London de s’établir à Bruxelles » ; 
 

 l’interpellation jointe de M. Stefan CORNELIS (N), concernant « la filiale bruxelloise de la Lloyd’s 
of London » ; 
 

 et l’interpellation jointe de Mme Isabelle EMMERY (F), concernant « l’utilisation du Brexit pour 
attirer de nouvelles entreprises britanniques à Bruxelles et la plate-forme de coordination ». 

 
(développée en commission des Affaires économiques et de l’Emploi du 18 mai 2017) 

 
*   *   * 

 
« Le Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale, 
 
 Ayant entendu l'interpellation de M. Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN concernant « le choix de la 

Lloyd’s of London de s’établir à Bruxelles », l’interpellation jointe de M. Stefan CORNELIS 
concernant « la filiale bruxelloise de la Lloyd’s of London », l’interpellation jointe de Mme Isabelle 
EMMERY concernant « l’utilisation du Brexit pour attirer de nouvelles entreprises britanniques à 
Bruxelles et la plate-forme de coordination », et la réponse de la Secrétaire d’Etat à la Région de 
Bruxelles-Capitale, chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide 
médicale urgente ; 

 

 Considérant : 
 

 le résultat du référendum organisé le 23 juin 2016 par lequel la population britannique s’est 
prononcée en faveur d’une sortie de l’Union européenne ; 
 

 les opportunités économiques importantes qui pourraient découler du processus du Brexit 
avec l’installation ou l’extension de la présence d’entreprises, d’organisations 
internationales, de représentations sectorielles ou encore d’acteurs culturels majeurs sur 
le continent ; 
 

 les atouts de la Belgique soutenus notamment par les différentes mesures ambitieuses du 
« Tax Shift » fédéral en matière de compétitivité des acteurs entrepreneuriaux et de 
croissance de l’emploi durable ; 
 

 le « High Level Group on Brexit » mis en œuvre par le Gouvernement fédéral en juin 2016 
et les conclusions de son rapport « Towards a Belgian Economic Brexit Strategy », émis en 
janvier 2017 ; 
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 le positionnement de la Région bruxelloise qui compte parmi les dix principales 
destinations des investissements étrangers en Europe et ce, malgré les handicaps majeurs 
liés notamment à la mobilité, à la qualité de l’enseignement, à la simplification 
administrative et à la faiblesse des soutiens publics à l’innovation ; 
 

 les effets positifs du halo de la marque « capitale de l’Europe » et de l’attractivité des pôles 
internationaux abrités au cœur du territoire régional ; 
 

 l’annonce de l’implantation bruxelloise de la Lloyd’s of London qui témoigne des 
potentialités fortes de notre Région et, partant, des niches d’investissements à exploiter 
tous azimuts (consultance juridique, production cinématographique, biotechnologie, 
gestion de fonds de pension et asset management, infrastructure financière, etc.) ; 
 

 l’opportunité d’attirer les quartiers-généraux européens d’entreprises situées actuellement 
à Londres et qui sont désireuses de garder une tête de pont dans l’Union européenne ; 
 

 la concurrence importante d’autres métropoles européennes (Paris, Dublin, Madrid, 
Luxembourg-Ville, Amsterdam, etc.) qui ont développé des stratégies structurées, 
ambitieuses et de long terme pour capter les déplacements d’activités économiques en 
provenance du Royaume-Uni ainsi que les perspectives de création de nouveaux emplois ; 
 

 le dossier unique belge de candidature à l’accueil de l’Agence européenne des 
Médicaments (AME) et le scénario d’attraction d’un large écosystème entrepreneurial en 
Région bruxelloise ; 
 

 la grande importance des échanges commerciaux avec le Royaume-Uni (4ème marché 
d’exportations pour les entreprises belges), en particulier dans le domaine des services qui 
profite notamment aux acteurs économiques bruxellois ; 
 

 l’évolution positive des exportations bruxelloises vers le Royaume-Uni qui a atteint en 
l’espace de cinq années un volume financier de l’ordre de 525 millions d’euros (700 
entreprises qui représentent au total 55.564 emplois) ; 
 

 l’étude de la banque ING « Damage from a Rolling Stone », selon laquelle 2,8 % des emplois 
belges dépendent du commerce avec la Grande-Bretagne. En outre, nonobstant le scénario 
d’un « divorce amical », il existe un risque que notre pays souffre d’une baisse du PIB et, 
partant, que l’économie bruxelloise subisse un impact négatif sur son niveau de croissance 
et de compétitivité ; 
 

 l’importance de limiter tous azimuts l’impact négatif du Brexit (entre autres, la 
réinstauration de tarifs douaniers) pour les entreprises bruxelloises dans leurs échanges sur 
le marché britannique ainsi que pour les investissements britanniques dans notre Ville-
Région ; 
 

 les objectifs stratégiques du Gouvernement définis, au mois de février dernier, dans le 
cadre de la plateforme bruxelloise de coordination et de concertation dans le cadre du 
Brexit. Impliquant les entreprises privées, les services du Commissaire à l’Europe et les 
organismes publics, cette structure-coupole a pour but de coordonner toutes les initiatives 
régionales, pour d’une part, accroitre leur performance et, d’autre part, relayer auprès du 
« Brexit High Level Group » belge les prises de position bruxelloises ; 
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 la faiblesse du rythme d’exécution du cahier des charges du Gouvernement, l’absence 
d’indicateurs de résultats ainsi que les marges de progression importantes en termes 
d’identification, d’évaluation et de gestions des effets du Brexit ; 
 

 le déclenchement effectif de l’article 50 du Traité de Lisbonne par le Gouvernement 
britannique et le délai de deux années qui subsiste avant la sortie du Royaume-Uni de 
l’Union européenne. D’évidence, cette limite de temps est très courte en termes de 
perspectives économiques ;  

 
 
Demande au Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale : 
 
 d’accélérer le rythme de mise en œuvre des différentes actions prévues dans le cadre de la 

plateforme bruxelloise de coordination et de concertation suivant le Brexit ; 
 

 d’opérer une concertation prioritaire des efforts et des moyens sur les niches de compétitivité et 
les activités porteuses d’emplois pour notre tissu économique ; 
 

 d’instaurer une procédure de monitoring semestriel (tableau de bord) sur l’efficacité des mesures 
adoptées à l’aune des objectifs stratégiques du Gouvernement. Cette évaluation doit se baser sur 
des indicateurs alimentés par l’ensemble des services concernés, et être compilée sous la forme 
d’un rapport dont la copie est communiquée au Parlement ; 
 

 de renforcer temporairement la représentation économique et commerciale bruxelloise au 
Royaume-Uni afin qu’elle puisse être dûment équipée en moyens humains, financiers et 
logistiques pour défendre les intérêts régionaux dans le cadre du Brexit . ». 
 

 
 Bruxelles, le 19 mai 2017 

 
 
 
 

(S.) Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) 
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G E M O T I V E E R D E   M O T I E 

 
ingediend tot besluit van : 

 

 de interpellatie van de heer Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) tot de heer Didier GOSUIN, Minister 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering, belast met Tewerkstelling, Economie en 
Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp, en mevrouw Cécile JODOGNE, Staatssecretaris 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en 
Dringende Medische Hulp, betreffende « de keuze van Lloyd’s of London om zich in Brussel te 
vestigen » ; 
 

 de toegevoegde interpellatie van de heer Stefan CORNELIS (N) betreffende « het Brusselse 
kantoor van Lloyd’s of London ; 
 

 en de toegevoegde interpellatie van mevr. Isabelle EMMERY (F) betreffende « het aanwenden van 
de Brexit om nieuwe Britse bedrijven naar Brussel te halen en het coördinatieplatform ». 
 

(gehouden in de Commissie voor de Economische Zaken en de Tewerkstelling van 18 mei 2017) 
 

*   *   * 
 
« Het Brussels Hoofdstedelijk Parlement, 
 
 Gehoord hebbende de interpellatie van de heer Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN betreffende « de 

keuze van Lloyd’s of London om zich in Brussel te vestigen », de toegevoegde interpellatie van de 
heer Stefan CORNELIS betreffende « het Brusselse kantoor van Lloyd’s of London », de toegevoegde 
interpellatie van mevrouw Isabelle EMMERY betreffende « het aanwenden van de Brexit om nieuwe 
Britse bedrijven naar Brussel te halen en het coördinatieplatform » en het antwoord van mevrouw 
Cécile JODOGNE, Staatssecretaris van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, belast met Buitenlandse 
Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp ; 

 

 Overwegende : 
 

 de aanwezigheid van de Europese instellingen op het grondgebied van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest ; 
 

 dat de Europese instellingen zorgen voor 120.000 banen - waarvan 80.000 direct en 40.000 
indirect - in dit Gewest, wat ongeveer 17 % van de totale tewerkstelling in dit Gewest 
vertegenwoordigt en 5 miljard euro aan toegevoegde waarde voor de Brusselse economie 
oplevert ; 
 

 dat door de Brexit en de oostelijke uitbreiding van de Europese Unie ons Gewest niet langer 
het geografische middelpunt van Europa is, maar langzamerhand tot de westelijke 
buitengrens van de Europese Unie behoort en ook daardoor niet langer de aanwezigheid 
van de Europese instellingen als een vast gegeven mag beschouwen ; 
 

 de aanwezigheid van het hoofdkwartier van de Noord-Atlantische Verdragsorganisatie 
(NAVO) en andere internationale instellingen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest ; 
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 de onderhandelingen omtrent de terugtrekking van het Verenigd Koninkrijk uit de Europese 
Unie en de daarmee gepaard gaande verhuis van o.m. de Europese Bankautoriteit (EBA) en 
de mogelijke verschuiving van een deel van de financiële activiteiten van Londen naar 
andere EU-landen ; 
 

 The World Economic Forum, dat Brussel als 62ste rangschikte in de lijst van internationale 
financiële steden in 2015 ; 
 

 de survey van de Europese Unie in 2012 waarin Brussel als 7de geplaatst wordt in de 
rangschikking van de Europese steden ; 
 

 de desastreuze houding van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest tijdens de ondertekening 
van het Comprehensive Economic and Trade Agreement (CETA) tussen de Europese Unie 
en Canada ; 
 

 de Brusselse gewestbelasting op bank- en financieringsinstellingen en de bankautomaten 
die met factor 2,5 verhoogd werd tijdens de initiële begrotingsopmaak voor het dienstjaar 
2017 en waarvan de taks volgens het rapport van de High Level Expert Group ‘Brussel 
Financieel Centrum’ hoger ligt dan in de meeste EU-landen ; 
 

 het voorstel van Febelfin inzake het uitwerken van een initiatief om de transfer van 
financiële instellingen van Londen naar Brussel te vereenvoudigen door een potentiële rol 
toe te kennen aan het gewestelijk exportagentschap Brussels Invest & Export ; 
 

 dat het aantrekken van een of meerdere financiële instellingen naar ons Gewest 
« specialisten- en microwerk » is ; 

 
Verzoekt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering: 
 
 een gedetailleerd en kritisch onderzoek te laten uitvoeren naar de domeinen waar ons Gewest 

beter kan presteren naar de internationale instellingen en gemeenschap toe en het uitwerken van 
een remediëringsplan ter zake ; 
 

 samen met de federale minister van Financiën een (strategisch) plan uit te werken met het oog 
op het aantrekken van bepaalde financiële instellingen naar ons Gewest. ». 

 
 

Brussel, 22 mei 2017 
 
 
 

(Get.)  Johan VAN den DRIESSCHE (N) 
 Liesbet DHAENE (N) 
 Cieltje VAN ACHTER (N) 
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(T R A D U C T I O N) 

O R D R E   D U   J O U R   M O T I V É 

 
déposé en conclusion de 

 

 l'interpellation de M. Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN (F) à M. Didier GOSUIN, Ministre du 
Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale, chargé de l'Emploi, de l'Economie et de la Lutte 
contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente, et à Mme Cécile JODOGNE, Secrétaire d’Etat à la 
Région de Bruxelles-Capitale, chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente,concernant « le choix de la Lloyd’s of London de s’établir à Bruxelles » ; 
 

 l’interpellation jointe de M. Stefan CORNELIS (N), concernant « la filiale bruxelloise de la Lloyd’s 
of London » ; 
 

 et l’interpellation jointe de Mme Isabelle EMMERY (F), concernant « l’utilisation du Brexit pour 
attirer de nouvelles entreprises britanniques à Bruxelles et la plate-forme de coordination ». 

 
(développées en commission des Affaires économiques et de l’Emploi du 18 mai 2017) 

 
*   *   * 

 
« Le Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale, 
 
 Ayant entendu l'interpellation de M. Gaëtan VAN GOIDSENHOVEN concernant « le choix de la 

Lloyd’s of London de s’établir à Bruxelles », l’interpellation jointe de M. Stefan CORNELIS 
concernant « la filiale bruxelloise de la Lloyd’s of London », l’interpellation jointe de Mme Isabelle 
EMMERY concernant « l’utilisation du Brexit pour attirer de nouvelles entreprises britanniques à 
Bruxelles et la plate-forme de coordination », et la réponse de la Secrétaire d’Etat à la Région de 
Bruxelles-Capitale, chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide 
médicale urgente ; 

 

 Considérant que : 
 

 la présence des institutions européennes sur le territoire de la Région de Bruxelles-
Capitale ; 
 

 les institutions européennes génèrent 120.000 emplois dans notre Région – dont 80.000 
emplois directs et 40.000 emplois indirects –, ce qui représente environ 17 % de l’emploi 
total dans la Région et 5 milliards d’euros de valeur ajoutée pour l’économie bruxelloise ; 
 

 suite au Brexit et à l’élargissement de l’Union européenne à l’est, notre Région n’est plus le 
centre géographique de l’Europe mais se situe peu à peu à la frontière occidentale de 
l’Union européenne et que, de ce fait, elle ne peut plus considérer non plus la présence des 
institutions européennes comme acquise ; 
 

 la présence du quartier général de l’Organisation du traité de l’Atlantique nord (OTAN) et 
d’autres institutions internationales en Région de Bruxelles-Capitale ; 
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 les négociations sur la sortie du Royaume-Uni de l’Union européenne et, notamment, le 
déménagement de l’Autorité bancaire européenne (ABE) qui va de pair, ainsi que le 
déplacement potentiel d’une partie des activités financières de Londres vers d’autres pays 
de l’UE ; 
 

 le Forum économique mondial, qui a classé Bruxelles en 62e position dans la liste des places 
financières internationales en 2015 ; 
 

 l’enquête de l’Union européenne de 2012, dans laquelle Bruxelles est 7e au classement des 
villes européennes ; 
 

 l’attitude désastreuse de la Région de Bruxelles-Capitale lors de la signature de l’Accord 
économique et commercial global (AECG) entre l’Union européenne et le Canada ; 
 

 la taxe régionale bruxelloise sur les établissements bancaires et financiers et les 
distributeurs automatiques de billets, qui a été majorée d’un facteur 2,5 lors de 
l’établissement du budget initial pour l’année 2017, et qui, selon le rapport du High Level 
Expert Group « Bruxelles, centre financier », est plus élevée que dans la plupart des pays 
de l’UE ; 
 

 la proposition de Febelfin d’élaborer une initiative afin de simplifier le transfert 
d’institutions financières de Londres à Bruxelles en confiant un rôle potentiel à l’agence 
régionale à l’exportation Bruxelles Invest & Export ; 
 

 attirer une ou plusieurs institutions financières dans notre Région est un « travail de 
spécialiste et un micro-travail » ; 

 
Demande au Gouvernement de la Région de Bruxelles-Capitale : 
 
 de faire réaliser une étude détaillée et critique sur les domaines dans lesquels notre Région peut 

améliorer ses prestations à l’égard des institutions et de la communauté internationales et sur 
l’élaboration d’un plan de remédiation en la matière ; 
 

 d’élaborer, en concertation avec le ministre fédéral des Finances, un plan (stratégique) afin 
d’attirer certaines institutions financières dans notre Région. 
 

 
 Bruxelles, le 22 mai 2017 

 
 
 
 

(S.) Johan VAN den DRIESSCHE (N) 
 Liesbet DHAENE (N) 
 Cieltje VAN ACHTER (N) 
 

 


